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Oktyabrın 25-də Heydər Əliyev 
Mərkəzində VI Bakı Beynəlxalq 
Humanitar Forumu işə başlamış-
dır.
“Yeni dünya və yeni insan forma-
laşdıraq: yaradıcılıq və insan in-
kişafı” mövzusunda keçirilən VI 
Bakı Beynəlxalq Humanitar Fo-
rumunun açılışında dövlətimizin 
başçısı nitq söyləmişdir.
Prezident İlham Əliyevin nitqi:

Builki forumda 90-dan artıq ölkə-
dən 400-dən çox xarici qonaq işti-
rak edir. Bu, özlüyündə bir göstə-
ricidir, onu göstərir ki, dünyada 
Foruma çox böyük maraq var. Bakı 
Beynəlxalq Humanitar Forumu 
qısa müddət ərzində dünyada çox 
önəmli beynəlxalq tədbirə çevril-
mişdir. Əminəm ki, Forumda mü-
zakirə ediləcək məsələlər gələcək 
humanitar əməkdaşlıq üçün çox 
önəmli olacaq, xaricdən gələn qo-
naqlar Forumun işinə çox böyük 
töhfə verəcəklər.
Humanitar məsələlərin müzakirə-
si çox önəmlidir. Çünki biz müasir 
dünyada bu sahədə həm nailiyyət-
ləri, həm də problemləri görürük. 
Azərbaycan bu sahəyə çox böyük 
önəm verən ölkələrdən biridir. 
Ölkəmizdə humanitar əməkdaşlı-
ğa dair bir çox mötəbər beynəlxalq 
tədbirlər keçirilmişdir. Onların 
arasında BMT-nin Sivilizasiyalar 
Alyansının Qlobal Forumunu xü-
susilə qeyd etmək istərdim. Bu, 
çox önəmli beynəlxalq tədbirdir. 
Eyni zamanda, Bakıda dünya 
dinləri liderlərinin Zirvə görüşü 
keçirilmişdir. Dörd dəfə Mədə-
niyyətlərarası Dialoq Forumu ke-
çirilmişdir. Altıncı dəfə Bakı Bey-
nəlxalq Humanitar Forumunun 
keçirilməsi onu göstərir ki, doğ-
rudan da Azərbaycan beynəlxalq 
humanitar əməkdaşlığın dərinləş-
məsi üçün çox önəmli ölkəyə çev-
rilmişdir.
Bu il biz “Bakı Prosesi”nin 10 il-
liyini qeyd edirik. “Bakı Prosesi” 
beynəlxalq təşkilatlar tərəfindən 
yüksək qiymətləndirilir, o cümlə-
dən BMT bu prosesə çox yüksək 
qiymət verir. Bizim təşəbbüsü-
müzlə 10 il bundan əvvəl Avropa 
Şurasına üzv ölkələrin mədəniy-
yət nazirlərinin Bakıda keçirilən 
toplantısına biz İslam Əməkdaşlıq 
Təşkilatına üzv ölkələrin mədə-
niyyət nazirlərini də dəvət etdik. 
Beləliklə, ilk dəfə olaraq 100-dən 
çox ölkənin nümayəndələri - 
müsəlman aləmini və Avropanı 
təmsil edən vəzifəli şəxslər bir ara-
ya gələrək humanitar məsələləri, 
mədəniyyət əlaqələrini, dinlərara-
sı münasibətləri müzakirə etmiş-
lər. Ondan bir il sonra bu format 
təkrarlandı, Bakıda İslam Əmək-
daşlıq Təşkilatının xətti ilə keçiril-
miş tədbirə biz Avropa nümayən-
dələrini dəvət etdik.
Azərbaycan həm İslam Əməkdaş-
lıq Təşkilatına, həm Avropa Şura-
sına üzv dövlətdir.Əlbəttə ki, biz 
bu imkanlardan istifadə edib çalı-
şırdıq və çalışırıq ki, sivilizasiyala-
rarası dialoqa öz töhfəmizi verək.
Qeyd etdiyim kimi, “Bakı Prose-
si” artıq beynəlxalq müstəvidə 
çox önəmli bir təşəbbüs kimi qiy-
mətləndirilir.Bu təşəbbüs nəticə-
sində müxtəlif görüşlər, tədbirlər 
keçirilmişdir ki, bütün bunların 
bir məqsədi var - sivilizasiyalara-
rası, dinlərarası dialoq dərinləş-
sin, güclənsin, dünyada risklər 
azalsın, ayrı-seçkilik, ksenofobiya 
hallarına düzgün qiymət verilsin 
və bu təhlükəli meyillərin qarşısı 

alınsın.Eyni zamanda, Azərbay-
canda keçirilmiş mötəbər idman 
yarışları da idman yarışları olsa-
lar da, eyni zamanda, humanitar 
əməkdaşlığın dərinləşməsinə xid-
mət göstərir.Mən xüsusilə birinci 
Avropa Oyunlarını və İslam Həm-
rəylik Oyunlarını qeyd etmək 
istərdim.Hesab edirəm, o da çox 
rəmzi məna daşıyır ki, ilk Avropa 
Oyunları bizim təşəbbüsümüz-
lə Azərbaycanda keçirilmişdir.
Hesab edirəm, bu, çox əlamətdar 
hadisə, əlamətdar qərardır ki, ilk 
Avropanın Oyunları müsəlman 
ölkəsində keçirilmişdir. Ondan iki 
il sonra - 2017-ci ildə Bakıda dör-
düncü İslam Həmrəyliyi Oyunları 
keçirilmişdir. Yenə də qeyd etmək 
istəyirəm, bunlar idman yarışla-
rıdır və bu iki oyunda on minə 
yaxın idmançı iştirak edib. Amma, 
eyni zamanda, biz bu oyunlara 
humanitar əməkdaşlıq prizma-
sından yanaşırıq, baxırıq və doğ-
rudan da oyunlar zamanı Bakıda 
və digər bölgələrdə yaşanan gözəl 
ab-hava, gözəl həmrəylik iqlimi 
hesab edirəm ki, ümumi işimizə 
növbəti töhfə olmuşdur. Biz bu 
sahədə öz fəaliyyətimizi davam 
etdirəcəyik.Xüsusilə indiki şəra-
itdə ki, yenə də qeyd etmək istə-
yirəm, həm müsəlman aləmində, 
həm Avropada multikulturalizm-
lə, İslam həmrəyliyi ilə bağlı ge-
dən proseslər müəyyən mənada 
narahatlıq doğurur.Ona görə Bakı 
Beynəlxalq Humanitar Forumu-
nun ənənəvi olaraq keçirilməsi və 
bu Foruma dünya birliyi tərəfin-
dən yüksək qiymət verilməsi və 
diqqət yetirilməsi göstərir ki, belə 
tədbirlərə dünyada çox böyük eh-
tiyac var.
Əsrlər boyu müxtəlif dinlərin, 
xalqların nümayəndələri Azər-
baycanda bir ailə kimi sülh, 
əmin-amanlıq, mehribanlıq şə-
raitində yaşamışlar və bu siyasət 
bu gün də davam etdirilir.Azər-
baycanda bu istiqamətdə dövlət 
siyasəti çox səmərəlidir və gözəl 
nəticələrə gətirib çıxarır.Bizim ta-
rixi keçmişimiz, mədəniyyətimiz 
onu göstərir ki, müxtəlif dinlərin 
nümayəndələri Azərbaycanda hə-
mişə çox rahat yaşayıblar, bir ailə 
kimi yaşayıblar.Bizim tarixi, dini 
abidələrimiz həm qədim tariximi-
zi göstərir, eyni zamanda, göstərir 
ki, Azərbaycan müxtəlif dinlərin 
nümayəndələri üçün doğma di-
yar, doğma məkan olmuşdur.Biz 
fəxr edirik ki, müsəlman aləmi-
nin ən qədim məscidlərindən biri 
olan, 743-cü ildə tikilmiş və bizim 

Şamaxı şəhərində yerləşən məscid 
milli sərvətimizdir.Eyni zamanda, 
digər qədim şəhərimizin - Şəki 
şəhərinin yaxınlığında Qafqa-
zın ən qədim kilsələrindən biri - 
Qafqaz Albaniyası kilsəsi yerləşir.
Hər iki məbəd əsaslı şəkildə təmir 
və bərpa edilib, dövlət tərəfindən 
qorunur.Bakıda qədim atəşpərəst-
lik məbədi Atəşgah yerləşir.Bu 
da onu göstərir ki, Azərbaycanda 
Zərdüştlük dininin ənənələri var-
dır.
Ənənəvi dinlərin məbədlərinin 
- katolik, pravoslav kilsələrinin, 
sinaqoqların bərpası və tikintisi 
Azərbaycanda reallıqdır.Bu real-
lıq ölkəmizdə çox gözəl ictimai iq-
lim yaradır.Azərbaycanda multi-
kulturalizm dövlət siyasətidir. Biz 
öz milli, dini ənənələrimizə çox 
bağlıyıq, sadiqik və milli dəyərlər 
gələcək inkişafımız üçün xüsusi 
rol oynayır.Deyə bilərəm ki, müa-
sir Azərbaycan dövləti çox dərin 
milli dəyərlər, milli-mənəvi dəyər-
lər üzərində qurulubdur.Eyni za-
manda, biz dünyaya açığıq.Qeyd 
etdiyim kimi, Azərbaycan dün-
yada multikulturalizmin ünvan-
larından birinə çevrilibdir və bu 
şərəfli status artıq dünya birliyi 
tərəfindən tanınır. Təsadüfi deyil 
ki, biz mənim Sərəncamımla 2016-
cı ili Azərbaycanda “Multikultura-
lizm İli” elan etdik. Hesab edirəm 
ki, dünyada ilk dəfə olaraq belə 
bir təşəbbüs irəli sürülmüşdür.Bu, 
bizim niyyətimizi göstərmişdir, 
2016-cı ilə multikulturalizm adını 
verməklə, ilk növbədə, biz dün-
yada Azərbaycanı olduğu kimi 
təqdim etmək istədik.Göstərmək 
istədik ki, multikulturalizm Azər-
baycanda həm dövlət siyasətidir, 
həm həyat tərzidir, eyni zaman-
da, biz dünya birliyinin diqqətini 
bu məsələyə cəlb etməyə çalışdıq.
Çünki siz də yaxşı bilirsiniz ki, bu 
gün həm siyasətçilər, ictimai xa-
dimlər, həm də media tərəfindən 
multikulturalizmlə bağlı çox zid-
diyyətli fikirlər səsləndirilir. Ona 
görə hesab edirəm ki, bu məsələ 
ilə bağlı vahid yanaşma olmalıdır 
və burada heç bir ziddiyyətli fikrə 
yer ola bilməz. Hesab edirəm ki, 
Azərbaycanın bu sahədəki təcrü-
bəsi həm təqdirəlayiqdir, həm də 
gözəl nümunə ola bilər. Biz multi-
kulturalizmin bəhrəsini gündəlik 
həyatda görürük.Bu gün Azər-
baycanda yaşanan sabitlik, vətən-
daş həmrəyliyi, milli həmrəylik, o 
cümlədən bu dəyərlərə əsaslanır.
Biz çalışdıq ki, 2016-cı ildə diqqə-
ti bu önəmli məsələyə cəlb edək. 

Xüsusilə nəzərə alsaq ki, bu gün, 
bir daha qeyd etmək istəyirəm, 
multikulturalizmlə bağlı müxtəlif 
fikirlər səsləndirilir.Hesab edirəm 
ki, Forumda bu məsələ çox geniş 

müzakirə olunacaqdır.
2017-ci ili isə biz “İslam Həmrəyli-
yi İli” elan etdik. Yenə də ona görə 
ki, Azərbaycanda İslam həmrəyli-
yi tam bərqərar olub. Onu da bil-
dirməliyəm ki, Azərbaycan müsəl-
manları vəhdət namazı qılırlar.
Hesab edirəm ki, Azərbaycan bu 
sahədə müsəlman aləmində çox 
önəmli rol oynayır. Eyni zaman-
da, biz müsəlman aləminin diqqə-
tini də bu sahəyə cəlb etməyə ça-
lışdıq. Çünki, əfsuslar olsun ki, biz 
müsəlman aləmində həmrəyliklə 
bağlı istədiyimizə nail ola bilmə-
mişik. Qarşıdurmalar, müharibə-
lər, anlaşılmazlıq, toqquşmalar 
və digər təhlükəli meyillər ölkələr 
üçün böyük problemə, faciəyə çev-
rilir, milyonlarla insan həlak olur, 
evsiz-eşiksiz qalır, qaçqın, köçkün 
vəziyyətinə düşür. Əlbəttə, biz ça-
lışmalıyıq ki, bu sahədə də öz tək-
liflərimizi verək, öz nümunəmizi 
göstərək ki, əgər İslam həmrəyliyi 
və multikulturalizm anlayışları 
vəhdət təşkil edərsə və dövlət si-
yasəti düzgün aparılarsa, bu, xalq 
tərəfindən də qəbul edilərsə, onda 

ölkələrdə problem olmayacaq.
Müasir Azərbaycan bunun əyani, 
bariz sübutudur. Təsadüfi deyil 
ki, biz humanitar əməkdaşlıqla, 
multikulturalizmlə bağlı bir çox 
tədbirlərə ev sahibliyi edirik.
Qeyd etdiyim kimi, biz humani-
tar əməkdaşlığa çox böyük əhə-
miyyət veririk. Bu məsələlər dost 
ölkələrlə həm ikitərəfli formatda, 
eyni zamanda, beynəlxalq təşki-
latlar çərçivəsində daim gündəlik-
dədir. Ancaq biz özümüz böyük 
humanitar fəlakətlə üzləşmişik. 
Bir həftə bundan əvvəl – oktyab-
rın 18-də biz Azərbaycanın dövlət 
müstəqilliyinin bərpasının 27-ci 
ildönümünü qeyd etmişik. Cəmi 
27 ildir ki, Azərbaycan müstəqil 
dövlət kimi yaşayır və müstəqil-
liyimizin ilk günləri, ilk illəri çox 
ağır və faciəvi idi. Həm siyasi 
böhran, daxili çəkişmələr, vətən-
daş müharibəsi, iqtisadi tənəzzül, 
kütləvi itaətsizlik, eyni zamanda, 
Ermənistanın Azərbaycana qarşı 
apardığı işğalçılıq siyasəti böyük 
fəlakətə, bəlalara gətirib çıxardı. 

(davamı 3-cü səhifədə)
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Oktyabrın 28-də Azərbaycan Res-
publikasının Prezidenti İlham 
Əliyev və birinci xanım Mehriban 
Əliyeva Qax rayonuna səfər çər-
çivəsində Kənd Təsərrüfatı Na-
zirliyinin yenidən qurulan Qax 
Damazlıq İpəkçilik Stansiyasının 
açılışında iştirak ediblər.
Kənd təsərrüfatı naziri İnam Kə-
rimov Prezident İlham Əliyevə və 
birinci xanım Mehriban Əliyeva-
ya burada yaradılan şərait barədə 
məlumat verərək bildirmişdir  ki, 
Prezident İlham Əliyevin ötən il 
imzaladığı “Azərbaycan Respub-
likasında ipəkçiliyin maddi-texni-
ki bazasının yaxşılaşdırılması ilə 
bağlı əlavə tədbirlər haqqında” 
Sərəncama uyğun olaraq, Qax 
Damazlıq İpəkçilikStansiyasının 
bərpası, əlavə istehsal sahələrinin 
yaradılması və müasir avadanlıq-
la təchiz olunması məqsədilə Pre-
zidentin ehtiyat fondundan Kənd 
Təsərrüfatı Nazirliyinə 4,5 milyon 
manat vəsait ayrılıb. Ötən ildən 
başlayaraq stansiyada əsaslı yeni-
dənqurma işləri həyata keçirilib.
Stansiyada hər il 2 min ton yaş ba-
rama istehsalını təmin edəcək 4 
min qutu hibrid ipəkqurdu toxu-
munun, eyni zamanda, 4 kiloqram 
superelit və 50 kiloqram elit sinfinə 
aid ipəkqurdu toxumlarının isteh-
salı planlaşdırılır.
Stansiyanın ərazisində 3 hektar sahə-
də Çin texnologiyası əsasında intensiv 
tipli tut bağları salınıb. Hazırda stansi-
yada 11 nəfər daimi işlə təmin edilib. 
Müəssisə tam işə düşdükdən sonra 
burada 59 nəfər daimi, 150 nəfər isə 
mövsümi işlərlə təmin olunacaq.
Dövlətimizin başçısına və birinci 
xanıma Stansiyada “Ağıllı Kənd” 
– “Dövlət Kənd İnkişafı layihəsi” 
barədə də məlumat verilmişdir.* * 
* * *
Oktyabrın 28-də Azərbaycan Res-
publikasının Prezidenti İlham Əli-
yev Qax-Qıpçaq-Ağyazı avtomobil 
yolunun açılışında iştirak edib.
Azərbaycan Avtomobil Yolları 
Dövlət Agentliyinin İdarə Heyə-

tinin sədri Saleh Məmmədov gö-
rülən işlər haqqında dövlətimizin 
başçısına məlumat verərək bildir-
mişdir ki, yol 13 məntəqəni əhatə 
etməklə burada yaşayan 4 min 
nəfər əhalinin rahat gediş-gəlişini 
təmin edəcəkdir.

* * * * *
Oktyabrın 28-də Azərbaycan Respub-
likasının Prezidenti İlham Əliyev və 
birinci xanım Mehriban Əliyeva “Ulu 
Aqro” MMC-nin Qax Aqroparkının 
açılışında iştirak ediblər.
“Meliorasiya və Su Təsərrüfatı” 
Açıq Səhmdar Cəmiyyətinin sədri 
Əhməd Əhmədzadə Qax Aqropar-
kında görülən meliorativ tədbirlər, 
həmçinin Əyriçay su anbarı magist-
ral kanallarının planı barədə dövlə-
timizin başçısına məlumat verərək 
bildirilmişdir ki, Qax rayonunun 
“Ağyazı” qışlaq otlağının ərazisin-
də yerləşən aqroparkın yaradılması 
üçün meliorativ tədbirlərə 9 mil-
yon manat, elektrik təminatına 4,7 
milyon manat olmaqla, ümumilik-
də 13,7 milyon manat dövlət əsaslı 
investisiya qoyulub. Aqroparkın 
ümumi ərazisi 2094 hektardır. Su-
varılan sahə 1268 hektarı əhatə edir. 
Ərazinin 863 hektarında 28 pivot 
qurğusu qurulub, 405 hektarında 
isə “damcılama” sistemi yaradılıb. 
Əkin sahələrinin davamlı və key-
fiyyətli su təminatı üçün Aqroparka 
dövlət investisiyaları hesabına 4,6 
kilometr uzunluğunda su xətti çəki-
lib, tutumu 50 min kubmetr olan be-
ton su hovuzu tikilib, bütün zəruri 
meliorativ tədbirlər görülüb. Bura-
ya 15 kilometr məsafədən 10 kV-luq 
elektrik xətti çəkilib, transformator-
lar quraşdırılıb. Aqroparka yaxın 
ərazidən keçən Qax-Qıpçaq-Ağyazı 
avtomobil yolunda əsaslı təmir işlə-
ri aparılıb.
İqtisadiyyat naziri Şahin Mus-
tafayev tərəfindən dövlətimizin 
başçısına və birinci xanıma bildi-
rilmişdirki, İqtisadiyyat Nazirliyi-
nin Sahibkarlığın İnkişafı Fondu 
tərəfindən Şəki-Zaqatala iqtisadi 
rayonu üzrə 2400-dək investisiya 

layihəsinin maliyyələşdirilməsinə 
109 milyon manat güzəştli kredit 
verilib və bu kreditlərdən istifadə 
etməklə investisiya layihələrinin 
reallaşdırılması 10 mindən çox 
yeni iş yerinin açılmasına imkan 
yaradıb. Bununla yanaşı, İqtisa-
diyyat Nazirliyi tərəfindən Şə-
ki-Zaqatala iqtisadi rayonu üzrə 
ümumi dəyəri 74 milyon manat 
olan 20 sahibkarlıq subyektinə 24 
investisiya təşviqi sənədi verilib 
və bu sənədlər əsasında 6 milyon 
manat vəsaitə qənaət olunub. Bu 
iqtisadi rayon üzrə müasir tex-
nologiyaların tətbiqi ilə güzəştli 
kreditlərdən istifadə etməklə Şəki 
və Qax rayonlarında 1400 hektar 
ərazidə yeni fındıq bağları salınır. 
Həmçinin Şəki rayonunda 30 tü-
tünqurutma kamerası, “Made in 
Azerbaijan” brendi ilə xarici baza-
ra məhsulun çıxarılmasına imkan 
verən, Qax rayonunda balın sə-
naye üsulu ilə emalı və qablaşdı-
rılması, Balakən rayonunda mey-
vəqurutma, sərinləşdirici içkilərin 
istehsalı və qablaşdırması müəs-
sisələri qurulur.
Prezident İlham Əliyev rayon ic-
timaiyyətinin nümayəndələri ilə 
görüşmüş, demişdir:
- Aqroparkların yaradılması ar-
tıq ölkəmizdə dövlət proqramıdır 
və bu proses geniş vüsət alıb. Bu 
ilin sonuna qədər 13 aqroparkın 
fəaliyyətə başlaması nəzərdə tutu-
lur. Onlardan biri də Qax aqropar-
kıdır. Ümumiyyətlə, 45 aqroparkın 
yaradılması nəzərdə tutulur və bu 
aqroparklarda işləyən insanların 
sayı minlərlə, on minlərlə olacaqdır. 
Təkcə Qax aqroparkında 100 daimi 
və 100 mövsümi iş yeri yaradılır. 45 
aqroparkın ümumi sahəsi 192 min 
hektardır və onlardan 28-i bitkiçilik, 
17-si isə heyvandarlıq aqropark-
larıdır. Beləliklə, bu dövlət proq-
ramlarının icrası nəticəsində ölkə 
iqtisadiyyatına böyük xeyir gələcək, 
məşğulluq artacaq, insanlar işlə tə-
min olunacaqlar, yaxşı əməkhaqqı 
alacaqlar və ölkəmiz idxaldan ası-

lılığı aradan qaldıracaqdır. Qax 
aqroparkının yaradılmasına dövlət 
xətti ilə 13 milyon manat investi-
siya qoyulub. Bütün infrastruktur 
dövlət xətti ilə yaradılıb. 
Bu ilin doqquz ayında kənd təsər-
rüfatında 4,3 faiz artım var. Kənd 
təsərrüfatının bütün istiqamətləri 
üzrə planlı şəkildə iş aparılır və 
beləliklə, ənənəvi kənd təsərrüfatı 
sahələri – pambıqçılıq, üzümçülük, 
tütünçülük, fındıqçılıq, barama-
çılıq, tərəvəzçilik və digər sahələr 
bərpa edilir. 
İnfrastruktur layihələri Qax ra-
yonunda da icra edilir, o ki qaldı, 
ənənəvi kənd təsərrüfatı məhsul-
larının istehsalına, keçən il Qax ra-
yonunda tütünçülük, baramaçılıq, 
fındıqçılıq üzrə respublika müşa-
virəsi keçirilmişdir və bu sahələrə 
verilən dəstək öz nəticəsini göstə-
rir. Mənə verilən məlumata görə, 
fındıq bağlarının sahəsi təxminən 
30 faiz genişləndirilib, 900 min hek-
tara çatıb.

* * * * *
Sonra Prezident İlham Əliyev 
aqroparkın suvarma sisteminin işə 
salınmasını bildirən düyməni bas-
mış və əkin sahəsinə baxmışdır.

* * * * *
Azərbaycan Respublikasının Pre-
zidenti İlham Əliyev və birinci xa-
nım Mehriban Əliyeva oktyabrın 
28-də Qax şəhərində “Ulu Yurd” 

Məhdud Məsuliyyətli Cəmiyyəti-
nin “Yurd Hotel” mehmanxanası-
nın açılışında iştirak ediblər. Qax 
şəhərindən 8,5 kilometr məsafədə 
yerləşən mehmanxana, İlisu kən-
dində ümumi sahəsi 3,3 hektar 
olan “Yaşıl Park” istirahət mərkə-
zinin ərazisində inşa edilib. Bu 
kompleks təkcə Qax üçün deyil, 
bütün bölgə üçün əhəmiyyətli tu-
rizm obyektidir.

* * * * *
Oktyabrın 29-da Azərbaycan Res-
publikasının Prezidenti İlham 
Əliyev və birinci xanım Mehriban 
Əliyeva Şəki şəhərində inşa olu-
nan Heydər Əliyev Mərkəzinin və  
Bayraq Muzeyinin açılışında işti-
rak ediblər.

* * * * *
Həmin günPrezident İlham Əli-
yev və birinci xanım Mehriban 
Əliyevauzunluğu 7,2 kilometr 
olan Şəki-Kiş avtomobil yolunun 
açılı şında iştirak ediblər.

* * * * *
Oktyabrın 29-da Azərbaycan Res-
publikasının Prezidenti İlham 
Əliyev və birinci xanım Mehriban 
Əliyeva Şəki “ASAN Həyat” komp-
leksinin açılışında iştirak ediblər.
Bildirilmişdir ki, bu kompleks 
Şəki, Qax, Zaqatala, Balakən və 
Oğuz rayonlarında qeydiyyatda 
olan ümumilikdə 510 mindən çox 
vətəndaşa xidmət göstərəcək. Şəki 

“ASAN Həyat” kompleksində 11 
dövlət orqanı, həmçinin özəl şirkət 
və müəssisələr tərəfindən ümumi-
likdə 300-dən çox xidmət həyata 
keçiriləcək. Kompleksdə çalışacaq 
əməkdaşların sayı 190, könüllülə-
rin sayı isə 50 nəfərdir. Dövlətimi-
zin başçısı demişdir:
- “ASAN xidmət” mərkəzlərinin 
yaradılması ölkəmizdə ictimai 
xidmətlər sahəsində bir inqilab 
idi. Bu gün Azərbaycanda fəaliy-
yət göstərən 15 mərkəzdə, - bu, 
15-ci mərkəzdir, - ən yüksək xid-
mət göstərilir və bu mərkəzlərdə 
bürokratiya, rüşvətxorluq, korrup-
siya, süründürməçilik sıfır səviyyə-
sindədir. Növbəti illərdə, xüsusilə 
gələn il ən azı 5 mərkəz yaradıla-
caq. Beləliklə, bölgələrdə “ASAN 
xidmət” mərkəzlərinin sayı 15-ə 
çatacaq və Azərbaycan vətəndaşla-
rına 5-i Bakıda olmaqla 20 mərkəz 
xidmət göstərəcək. Bu mərkəzlə-
rin yaradılmasında Azərbaycanın 
uğurlu siyasəti öz əksini tapır. 

* * * * *
Oktyabrın 29-da Azərbaycan Res-
publikasının Prezidenti İlham 
Əliyev və birinci xanım Mehriban 
Əliyeva Heydər Əliyev Fondu 
tərəfindən Şəki şəhərində qarışıq 
tipli uşaq evi üçün inşa olunan 
yeni binanın, “ABAD” Keramika 
və Tətbiqi Sənət Mərkəzinin açılı-
şında iştirak ediblər.

Müəssisədən AZƏRTAC-a bil-
dirilib ki, 3000 at gücünə malik 
olan “Drillmec HP” yeni nəsil 
qazma avadanlığından uğurla is-
tifadə edən SOCAR AQŞ “Bulla” 
yatağının 6 nömrəli dəniz stasio-
nar özülündə 113 nömrəli quyu-
da ağır çəkili aralıq kəmərinin bir 
dəfəyə endirmək cəhdini uğurla 
həyata keçirib. Belə ki, ümumi 
çəkisi havada 546 ton olan ikinci 
aralıq kəmərin 5093 metr dərin-
liyə, çəkisi 393 ton olan texniki 

kəmərin isə 5619 metr dərinliyə 
bir dəfəyə endirilməsi və sement-
lənməsi uğurla həyata keçirilib.
SOCAR AQŞ-nin baş direktoru-
nun müavini, baş geoloq İftixar 
Qasımov deyib: “Hazırda 113 
nömrəli quyuda qazma işləri 
5620 metr dərinlikdə davam et-
dirilir. Qazma işləri “Bulla” ya-
tağı üçün ən məhsuldar sayılan 
VII horizontu tam bağlamaqla 
davam etdiriləcək və quyruq 
kəməri endirilərək sementlənə-

cək. Layihəyə əsasən 113 nömrə-
li istismar quyusu VIII horizontu 
açmaqla tamamlanacaq və istis-
mara veriləcək. Xəzər dənizinin 
Azərbaycan sektorunda yüksək 
təzyiqli və temperaturlu quyula-
rın qazılması zamanı və o cüm-
lədən, “Bulla” yatağı üzrə V və 
VII horizontlardan beynəlxalq 
standartlara cavab verən süxur 
nümunələrinin götürülməsini ilk 
dəfə olaraq SOCAR AQŞ həyata 
keçirib. Əminəm ki, görülən işlər 

nəticə etibarı ilə respublikamızın 
qazma sənayesinin inkişafında 
yeni səhifə açacaq”.
Qeyd edək ki, SOCAR AQŞ 
milli qazma sənayesində ilk 
dəfə olaraq 2017-ci ildə “Bul-
la” yatağının 6 nömrəli dəniz 
stasionar özülündən qazılan 78 
nömrəli axtarış quyusunun ti-
kintisi zamanı dərin quyularda 
qoruyucu kəmərin iki mərhələ-
də endirilməsi ənənəsinə son 
qoyub.

Gələn il Azərbaycanda bəzi 
neft məhsullarının istehsalının 
artacağı nəzərdə tutulur.
AZƏRTAC xəbər verir ki, bu 
barədə “Azərbaycan Respub-
likasının 2019-cu il dövlət bü-
dcəsi haqqında” Azərbaycan 
Respublikasının Qanun layihə-
sinə Hesablama Palatasının Rə-
yində deyilir.
Bildirilir ki, Azərbaycan Res-
publikasının əsas makroiqtisa-
di proqnoz göstəricilərində cari 
ilin sonuna gözlənilən göstə-

ricilərlə müqayisədə 2019-cu 
il üçün istehsal həcmi aksiz 
dərəcəsi yüksək olan neft məh-
sulları, o cümlədən avtomobil 
benzini üzrə 1,5 faiz artımla 
1 milyon 310,7 min ton, dizel 
yanacağı üzrə 1,5 faiz artımla 
1 milyon 975,5 min ton, sürtkü 
yağları üzrə 11,5 faiz artımla 
20,4 min ton, neft bitumu üzrə 
15,5 faiz artımla 285,5 min ton, 
koks üzrə 16,2 faiz artımla 264 
min ton olacağı proqnozlaşdı-
rılır.

31 oktyabr 2018, 14:40
Azərbaycan Respublikası Konstitusiyasının 109-cu 
maddəsinin 19-cu bəndini rəhbər tutaraq, “Azər-
baycan Respublikasının Vergi Məcəlləsində dəyi-
şiklik edilməsi haqqında” Azərbaycan Respublika-
sının 2018-ci il 1 oktyabr tarixli 1250-VQD nömrəli 
Qanununun qüvvəyə minməsi ilə əlaqədar həmin 
Qanunun tətbiqini təmin etmək məqsədi ilə qərara 
alıram:
1. Azərbaycan Respublikasının Nazirlər Kabineti:
1.1. Azərbaycan Respublikası qanunlarının və Azər-
baycan Respublikası Prezidentinin aktlarının “Azər-
baycan Respublikasının Vergi Məcəlləsində dəyişik-
lik edilməsi haqqında” Azərbaycan Respublikasının 
Qanununa uyğunlaşdırılması ilə bağlı təkliflərini üç 
ay müddətində hazırlayıb Azərbaycan Respublika-
sının Prezidentinə təqdim etsin;
1.2. Azərbaycan Respublikası Nazirlər Kabinetinin 
normativ hüquqi aktlarının həmin Qanuna uyğun-
laşdırılmasını üç ay müddətində təmin edib Azərbay-

can Respublikasının Prezidentinə məlumat versin;
1.3. mərkəzi icra hakimiyyəti orqanlarının normativ 
hüquqi aktlarının həmin Qanuna uyğunlaşdırılma-
sını nəzarətdə saxlasın və bunun icrası barədə beş 
ay müddətində Azərbaycan Respublikasının Prezi-
dentinə məlumat versin;
1.4. həmin Qanundan irəli gələn digər məsələləri 
həll etsin.
2. Azərbaycan Respublikasının Ədliyyə Nazirli-
yi mərkəzi icra hakimiyyəti orqanlarının normativ 
hüquqi aktlarının və normativ xarakterli aktların 
“Azərbaycan Respublikasının Vergi Məcəlləsində 
dəyişiklik edilməsi haqqında” Azərbaycan Respub-
likasının Qanununa uyğunlaşdırılmasını təmin edib 
Azərbaycan Respublikasının Nazirlər Kabinetinə 
məlumat versin.

İlham Əliyev,
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti

Bakı şəhəri, 30 oktyabr 2018-ci il



31-7 noyabr 2018-ci ill
(əvvəli 1-ci səhifədə)

Ermənistanın işğalçılıq siyasəti nə-
ticəsində torpaqlarımızın 20 faizi iş-
ğal altındadır, xalqımıza qarşı Ermə-
nistan tərəfindən etnik təmizləmə 
siyasəti aparılmışdır, 1 milyondan 
çox azərbaycanlı öz doğma torpa-
ğında köçkün vəziyyətinə düşmüş-
dür. Bütün aparıcı beynəlxalq təşki-
latlar bu münaqişə ilə bağlı qərar və 
qətnamələr qəbul etmişlər, o cümlə-
dən BMT Təhlükəsizlik Şurası dörd 
qətnamə qəbul etmişdir. Bu qət-
namələrdə açıq-aydın göstərilir ki, 
erməni silahlı qüvvələri işğal edilmiş 
torpaqlardan dərhal və qeyd-şərtsiz 
çıxarılmalıdır. Bu qətnamələrin qə-
bul olunmasından 25 il keçir. Ermə-
nistan bu qətnamələri icra etmir və 
əfsuslar olsun, hələ də beynəlxalq 
mexanizm işlənilməyib ki, təcavüz-
karı beynəlxalq aparıcı qurum tərə-
findən qəbul edilmiş qətnamələrin 
icrasına məcbur etsin. BMT-nin Baş 
Assambleyası oxşar qətnamə qəbul 
edib, digər beynəlxalq təşkilatlar, o 
cümlədən Qoşulmama Hərəkatı, 
İslam Əməkdaşlıq Təşkilatı, Avro-
pa Şurası Parlament Assambleyası, 
Avropa Parlamenti və digər təş-
kilatların qəbul etdikləri qərar və 
qətnamələrdə Azərbaycanın ərazi 
bütövlüyünə dəstək göstərilir və 
münaqişənin Azərbaycanın ərazi 
bütövlüyü çərçivəsində həll edil-
məsi tələb olunur. Münaqişənin 
həlli üçün yeganə yol məhz budur, 
ölkəmizin beynəlxalq birlik tərəfin-
dən tanınan ərazi bütövlüyü bərpa 
edilməlidir, işğalçı qüvvələr tor-
paqlarımızdan dərhal, qeyd-şərtsiz 
çıxarılmalıdır, - necə ki, BMT Təh-
lükəsizlik Şurasının qətnamələ-
rində göstərilir, - və Azərbaycan 
vətəndaşları öz doğma, tarixi, əzə-
li torpaqlarına qayıtmalıdırlar.
Dağlıq Qarabağ bizim tarixi, əzə-
li torpağımızdır, Azərbaycanın 
ayrılmaz hissəsidir.Əsrlər boyu 
Azərbaycan xalqı bu torpaqlar-
da yaşayıb, yaradıb, qurub.Bizim 
tarixi abidələrimiz, şəhərlərin, 
kəndlərin toponimləri bu torpaq-
ların Azərbaycan xalqına məxsus 
olduğunu sübut edir. Əfsuslar 
olsun ki, təcavüzkar dövlət işğal 
edilmiş torpaqlarda bizim tarixi, 
dini abidələrimizi də dağıdıb, məhv 
edib.İşğal edilmiş torpaqlarımıza iki 
dəfə ezam olunmuş ATƏT-in fakta-
raşdırıcı və müşahidə missiyası öz 
məruzələrində bu barədə məlumat 
verib.Bizim məscidlərimiz, qəbirlə-
rimiz dağıdılıb, muzeylərimiz talan 
edilib və işğal olunmuş torpaqlarda 
mədəni soyqırımı törədilib. 1992-ci 
ildə isə ermənilər Xocalı soyqırımını 
törədiblər. Bu dəhşətli hərbi cinayət 
nəticəsində 600-dən çox günahsız 
dinc insan, onların arasında 60-dan 
çox uşaq vəhşicəsinə qətlə yetiri-
lib.Xocalı faciəsi dünyanın 10-dan 
çox ölkəsi tərəfindən rəsmi olaraq 
soyqırımı kimi tanınıb. Bu soyqırı-
mı zamanı mindən çox insan itkin 
düşüb və onların taleyi haqqında 
heç bir məlumat yoxdur.
Ermənistan-Azərbaycan Dağlıq 
Qarabağ münaqişəsi beynəlxalq 

hüququn norma və prinsipləri əsa-
sında öz həllini tapmalıdır.Azərbay-
can heç vaxt işğalla barışmayacaq, 
ölkəmizin ərazi bütövlüyü bərpa 
edilməlidir. Bunu tarixi ədalət və 
beynəlxalq hüquq tələb edir.
Bu humanitar fəlakətə baxmaya-
raq, hesab edirəm ki, müstəqillik 
dövründə Azərbaycan çox uğurlu 
inkişafa nail ola bilibdir. Ölkəmiz-
də sabitlik, təhlükəsizlik hökm sü-
rür.Sabitliyin mənbəyi Azərbaycan 
xalqının iradəsidir. Bu gün Azərbay-
canda yaşanan vətəndaş həmrəyli-
yi ölkəmizin uğurlu inkişafı üçün 
əsas şərtdir. Ölkəmiz beynəlxalq 
müstəvidə böyük hörmət qazanıb 
və bizimlə əməkdaşlıq edən ölkələ-
rin sayı gündən-günə artır. Düz 7 
il bundan əvvəl - 2011-ci il oktyab-
rın sonlarında Azərbaycan ilk dəfə 
olaraq BMT Təhlükəsizlik Şurasının 
qeyri-daimi üzvü seçilmişdir. Bu, 
bizim böyük siyasi və diplomatik 
uğurumuzdur, qələbəmizdir. Ən 
önəmlisi odur ki, 155 ölkə Azərbay-
canın namizədliyini dəstəkləmişdir. 
Yəni, bu, onu göstərir ki, dünya 

birliyinin mütləq əksəriyyəti Azər-
baycanı dəstəkləyir, Azərbaycanda 
görülən işlərə yüksək qiymət verir, 
Azərbaycanı etibarlı tərəfdaş və 
dost ölkə kimi tanıyır.
Hesab edirəm ki, xarici siyasətlə 
bağlı apardığımız işlər gözəl nəti-
cələrə gətirib çıxarır. İlk növbədə, 
biz qonşu ölkələrlə çox səmimi, 
mehriban qonşuluq, dostluq mü-
nasibətləri qura bilmişik. Hər bir 
ölkə üçün onun qonşuları ilə mü-
nasibətlər xüsusi əhəmiyyət kəsb 
edir. Məmnunluq hissi ilə qeyd 
etmək istəyirəm ki, qonşu dövlət-
lərlə, - təbii ki, Ermənistan istisna 
olmaqla, - bizim münasibətlərimiz 
çox yüksək səviyyədədir, həm si-
yasi, iqtisadi, bütün başqa sahələr-
də, o cümlədən humanitar əmək-
daşlıq sahəsində.
Azərbaycanda bütün fundamen-
tal azadlıqlar təmin edilibdir, o 

cümlədən söz azadlığı, sərbəst 
toplaşma azadlığı, mətbuat azad-
lığı, vicdan azadlığı.Azərbaycan 
əhalisinin 80 faizdən çoxu inter-
net istifadəçisidir və ölkəmizdə 
azad internet fəaliyyət göstərir.
Beləliklə, siyasi islahatların dərin-
ləşməsi ölkəmizdə iqtisadi islahat-
lara daha da böyük təkan verir.
Çünki sabitliyin mövcud olması 
ölkəmizə böyük həcmdə xarici 
sərmayənin gətirilməsinə də gözəl 
şərait yaradıb. Adambaşına düşən 
sərmayələrin həcminə görə Azər-
baycan dünya miqyasında aparıcı 
yerlərdədir. Qeyd etməliyəm ki, 
ölkə iqtisadiyyatına 250 milyard 
dollardan çox sərmayə qoyulub-
dur ki, bu sərmayənin yarısı xaric-
dən gələn vəsaitdir.
Azərbaycan son 15 il ərzində iq-
tisadi sahədə ən sürətli inkişaf 
templərini nümayiş etdirib. Mən 
hesab edirəm ki, bu, rekord göstə-
ricidir. Çünki son 15 il ərzində 
ümumi daxili məhsul 3,2 dəfə artıb 
və beləliklə, Azərbaycan çox böyük 
inkişaf yolunu keçib. Biz iqtisadi 

sahədə tam müstəqillik əldə etmi-
şik. İqtisadi müstəqillik, əlbəttə ki, 
siyasi müstəqilliyimizi möhkəm-
ləndirir. Azərbaycan iqtisadiyyatı 
özünü təmin edən iqtisadiyyatdır, 
xarici kreditlərdən asılı iqtisadiy-
yat deyil. Biz nəinki kreditlərin 
alınmasını demək olar ki, dayan-
dırmışıq, özümüz bəzi ölkələrə 
kreditlərin verilməsinə başlamışıq.
Makroiqtisadi sabitlik Azərbay-
canda çox yüksək səviyyədədir.
Deməliyəm ki, bizim xarici borcu-
muz ümumi daxili məhsulun cəmi 
20 faizini təşkil edir. Bununla belə, 
bizim maliyyə ehtiyatlarımız xari-
ci borcumuzdan 4-5 dəfə çoxdur.
Yəni, istədiyimiz halda biz xarici 
borcumuzu bir neçə ay ərzində 
sıfır səviyyəsinə endirə bilərik.
Ona görə iqtisadi sahədə aparılan 
köklü islahatlar, əlbəttə ki, sosial 
sahəyə də müsbət təsir göstərib. 

Əgər biz sosial sahənin önəm-
li istiqamətlərinə nəzər yetirsək 
görərik ki, Azərbaycanda yoxsul-
luq şəraitində yaşayan insanların 
sayı son 15 il ərzində 49 faizdən 
5,4 faizə düşübdür. İşsizlik bir so-
sial problem kimi demək olar ki, 
aradan götürülür, işsizlik 5 faiz 
səviyyəsindədir. Nəzərə almalıyıq 
ki, bu illər ərzində ölkə əhalisi də 
artır və əhali hər il ən azı 100 min 
nəfər artır. Ona görə bizim iqtisadi 
inkişafımız və o cümlədən sosial 
infrastrukturun yaradılması daimi 
proses olmalıdır. Biz bu sahədə də 
çox böyük işlər görmüşük.
Forumda müzakirə olunacaq 
məsələlərdən biri də təhsillə bağlı-
dır. Deyə bilərəm ki, təhsilin inki-
şafı və təhsildə müasir metodların 
tətbiq edilməsi prioritet məsələlər-
dən biridir. Təhsil sisteminin 
maddi-texniki bazası möhkəm-
lənir. Son 15 il ərzində 3000-dən 
çox məktəb tikilib və təmir edilib. 
Deməliyəm ki, Azərbaycanda cəmi 
4500-dən bir qədər çox məktəb var, 
onların əksər hissəsi ən yüksək stan-

dartlar səviyyəsində qurulub.Eyni 
zamanda, müəllim peşəsinə maraq 
da çox böyük dərəcədə artır. Aparı-
lan islahatlar, o cümlədən maaşların 
əhəmiyyətli dərəcədə artırılması, 
məktəblərin təmiri və digər stimul-
laşdırıcı addımlar nəticəsində müəl-
lim olmaq istəyənlərin sayı dəfələrlə 
artıb və bu il biz bunu əyani şəkil-
də görmüşük. Test imtahanlarında 
yüksək ballar toplayan abituriyent-
lər arasında müəllim olmaq istəyən-
lərin sayı bir neçə dəfə artıbdır. Yəni, 
bu, onu göstərir ki, humanitar sahə-
nin əsas hissələrindən biri olan təhsil 
sahəsinə çox böyük diqqət göstərilir 
və gözəl nəticələr vardır.
Ölkəmizin hər bir yerində müa-
sir tibb mərkəzləri yaradılıbdır. 
Son 15 il ərzində 650-dən çox tibb 
müəssisəsi yenidən qurulub, əsaslı 
təmir edilib və tikilib. Hər il 5 mil-
yondan çox insan dövlət hesabına 

pulsuz tibbi müayinədən keçir. 
Yəni, bunlar humanitar sahənin 
çox önəmli hissələridir və bundan 
sonra da bu istiqamətlər üzrə ardı-
cıl siyasət aparılacaq.
Mən idman yarışlarını qeyd etdim.
Amma onu da bildirməliyəm ki, 
idman sahəsində də böyük uğurlar 
əldə edilib.İdmanın maddi-texniki 
bazası qurulub.Təkcə Bakıda deyil, 
Azərbaycanın digər şəhərlərində 
45 müasir Olimpiya İdman Mərkə-
zi yaradılıb. Son Olimpiya Oyunla-
rında - Rio-de-Janeyroda keçirilmiş 
Olimpiadada medalların sayına 
görə Azərbaycan dünya miqyasın-
da 14-cü yerə layiq görülüb.
Biz ardıcıl siyasət aparmaqla həm iq-
tisadi islahatları dərinləşdiririk, həm 
də sosial sahədə lazım olan addım-
ları atırıq. Ölkəmizdə yüksək texno-
logiyalara çox böyük diqqət göstəri-
lir, bu yaxınlarda üçüncü peykimiz 
orbitə buraxıldı. Azərbaycan artıq 
neçə ildir ki, dünyanın məhdud say-
da olan kosmik klubunun üzvüdür 
və 3 peykimiz var. Əlbəttə ki, bu, 
həm texnoloji inkişafdır, həm təhsil-
dir, həm də biznes imkanlarını ya-
radır. Biz bu gün peyk xidmətlərini 
ixrac etməklə ölkəmizdə ixracı da 
şaxələndiririk.
“ASAN xidmət” mərkəzlərinin 
yaradılması sosial və humanitar 
sahədə çox önəmli təşəbbüsdür.
Əgər qonaqlarda imkan olarsa, 
onlar Bakı şəhərində fəaliyyət 
göstərən beş mərkəzdən birinə baş 
çəkə bilərlər. Görə bilərlər ki, doğ-
rudan da Azərbaycan texnologi-
yaları əsasında, sırf Azərbaycanın 
intellektual məhsulu olan “ASAN 
xidmət” necə fəaliyyət göstərir. Bu 
il bu mərkəzlərin sayı 15-ə çatdırı-
lacaq, 5-i Bakıda, 10-u bölgələrdə. 
Bu mərkəzlərdə bir binada 300-
dən çox xidmət göstərilir və vətən-
daşların “ASAN xidmət”i bəyən-
mə əmsalı 100 faizə yaxındır.Bu, 
ictimai xidmətlər sahəsində bir 
inqilab olmuşdur. İctimai xidmət-
lər sahəsinə xas olan bürokratiya, 
süründürməçilik, korrupsiya, rüş-
vətxorluq hallarına tamamilə son 
qoyulubdur. Bir neçə il ərzində 
“ASAN xidmət” mərkəzlərinə 24 
milyondan çox müraciət olmuş-
dur və onların mütləq əksəriyyəti 
təmin edilmişdir.
Sonuncu mövzu nəqliyyat siyasə-
timizlə bağlıdır.Azərbaycanın 
coğrafi vəziyyəti əlverişlidir, an-
caq müasir infrastruktur olma-
dan bu coğrafi vəziyyətin heç bir 
əhəmiyyəti yoxdur.Digər tərəf-
dən, Azərbaycanın açıq dəniz-
lərə, okeanlara çıxışı yoxdur.Ona 
görə bizim bütün nəqliyyat, enerji, 
kommunikasiya xətlərimiz başqa 
ölkələrin ərazisindən keçməlidir. 
Əlbəttə, qeyd etdiyim kimi, buna 
nail olmaq üçün mütləq, ilk növ-
bədə, qonşu dövlətlərlə və daha 
böyük coğrafiyanı əhatə edən 
ölkələrlə çox sıx dostluq münasi-
bətləri olmalıdır və bunlar da var. 
Biz bir neçə il bundan əvvəl nəqliy-
yat sahəsində qarşıya vəzifə qoy-
muşduq ki, Azərbaycan nəinki bu 

bölgədə, dünya miqyasında güc-
lü nəqliyyat mərkəzinə çevrilsin. 
Bu məqsədə doğru ardıcıl olaraq 
getməyə başlanmışdır və bu gün 
tam əminliklə deyə bilərəm ki, biz 
buna nail ola bilmişik. Ölkəmizdə 
çox müasir nəqliyyat infrastruk-
turu yaradılıb, 6 beynəlxalq hava 
limanı, Azərbaycanı bütün qonşu 
ölkələrlə bağlayan və ölkəmizin 
əsas hissəsini əhatə edən dəmir 
yolları, son 15 ildə salınmış 15 min 
kilometrdən çox avtomobil yolları, 
Xəzər hövzəsində 200–dən çox gə-
misi olan ən böyük ticarət donan-
ması. Yəni, bütün bunlar böyük 
vəsait tələb edən layihələrdir və 
onlar həll olunub. Nəhayət, Xəzər 
dənizinin önəmli, yeni ticarət li-
manının bu il istifadəyə verilmə-
si bu işləri tamamlayıb. Bu gün 
Şərq-Qərb, Şimal-Cənub nəqliyyat 
dəhlizləri Azərbaycan ərazisindən 
keçir.Şimal-Cənub nəqliyyat dəh-
lizinin fəaliyyəti daha da genişlə-
nib. Keçən illə müqayisədə bu il 
bu dəhliz vasitəsilə 100 dəfədən 
çox həcmdə yük daşınıbdır. Bu, 
hələ başlanğıcdır. Bu gün bu önəmli 
iki istiqamətə digər istiqamətlər-
dən qoşulma halları müşahidə olu-
nur. Biz bu gün artıq Cənub-Qərb 
nəqliyyat dəhlizini təmin edirik 
və Şərq-Qərb nəqliyyat dəhlizi də 
Azərbaycan ərazisindən keçir. Bü-
tün bu nəqliyyat, infrastruktur la-
yihələrində iştirak edən yeganə ölkə 
Azərbaycandır. Bu nəqliyyat bağlılı-
ğı, eyni zamanda, mehriban qonşu-
luğa da gözəl şərait yaradır.Heç bir 
ölkə, əgər qonşularla yaxşı müna-
sibətləri yoxdursa, heç vaxt etibarlı 
tranzit məntəqəsinə çevrilə bilməz.
Ona görə, bizim enerji, nəqliyyat, 
infrastruktur layihələrimiz ölkələr 
arasındakı əməkdaşlığı stimullaşdı-
rır. Ölkələr arasındakı əməkdaşlığı 
dərinləşdirmək üçün xüsusilə qon-
şu ölkələrlə, ənənəvi dost ölkələrlə 
münasibətlərdə mütləq humanitar 
sahəyə böyük önəm verilməlidir. 
Bu olmasa, bütün başqa sahələrdə 
də problemlər yaşana bilər.
Ona görə, mən bir daha qeyd et-
mək istəyirəm ki, biz humanitar 
əməkdaşlığa çox böyük diqqət 
göstəririk, bir çox təşəbbüslər irəli 
sürmüşük.Onlardan biri Bakı Bey-
nəlxalq Humanitar Forumudur ki, 
bu gün öz işinə başlayır.Əminəm 
ki, aparılacaq diskussiyalar, mü-
zakirələr bizim ümumi işimizə 
gözəl töhfə verəcəkdir.

* * * 
Forumda Rusiya Federasiyası Baş 
nazirinin müavini xanım Olqa Qo-
lodets Prezident Vladimir Putinin 
Forum iştirakçılarına təbrik mək-
tubunu oxudu və çıxış etdi.
BMT baş katibinin müavini Rəşid 
Xalikov, ISESCO-nun baş direktoru 
Əbdüləziz bin Osman əl-Tuveycri, 
UNESCO-nun baş direktorunun 
müavini Çu Sin, Parlamentlərarası 
İttifaqın prezidenti xanım Qabriela 
Baron çıxış etmişlər.
Açılış çıxışlarından sonra Forum 
işini plenar və işçi sessiyalarla da-
vam etdirib.

“Azərbaycanın son 15 ildə əldə etdiyi 
uğurlar ölkəmizi DİM üzrə əsas hə-
dəflərə nail olmağa yaxınlaşdırıb”. Bu 
sözləri Milli Məclisin İqtisadi siyasət, 
sənaye və sahibkarlıq komitəsinin 
sədri Ziyad Səmədzadə oktyabrın 25-
də VI Beynəlxalq Humanitar Forum 
çərçivəsində Azərbaycan Respubli-
kasının Dayanıqlı İnkişaf üzrə Milli 
Əlaqələndirmə Şurasının, İqtisadiy-
yat Nazirliyinin və Birləşmiş Millətlər 
Təşkilatının ölkə üzrə nümayəndəliyi-
nin birgə təşkilatçılığı ilə Dayanıqlı İn-
kişafa dair Bakı Forumunda bildirib.
Ziyad Səmədzadə qeyd edib ki, DİM 
dünyanın yaxşı mənada oyun qaydala-
rının dəyişməsinə yönəlib. Dünya əv-
vəlki kimi idarə oluna, iqtisadi inkişaf 
proqnozlarını elan edə bilməz. DİM-in 
hədəflərinin hər birinin arxasında in-
san amili durur. Bu amil qloballaşan 

dünyada bazar iqtisadiyyatının hök-
mran olduğu şəraitdə heç də həmişə 
insanların rifahının yaxşılaşması ilə 
müşayiət olunmur. Hazırda dünyada 
böhranın, yoxsulluğun olmasının kö-
kündə vaxtilə həyata keçirilən iqtisadi 
siyasətdə insan amilinin nəzərə alın-
maması dayanır. DİM-ə nail olmaq 
insanların həyat səviyyəsinin, məş-
ğulluqlarının artması, layiqli əməklə 
məşğul olması deməkdir. Buna görə 
də qloballaşan dünyada oyun qayda-
ları dəyişməlidir. 
Bu, DİM üçün tələb olunan maliy-
yələşmə mənbələrinə çıxış imkanları-
nın asanlaşması deməkdir.
Qloballaşmanın milli suverenliklərə 
təsirindən danışan Milli Məclisin ko-
mitə sədri bildirib ki, bu gün Azərbay-
can dövlətinin əldə etdiyi uğurların 
əsasında müstəqil siyasət yürütməsi 

dayanır. Azərbaycan bir sıra xarici 
təzyiqlərə baxmayaraq, özünün təbii 
sərvətlərini özəlləşdirmədi, bir sıra 
layihələrin, o cümlədən Bakı-Tbili-
si-Qars dəmir yolu layihəsinin həyata 
keçirilməsində ciddi qətiyyət nümayiş 
etdirdi. Azərbaycanın milli mənafeləri 
ön plana çəkməsi, qonşu ölkələrlə sıx 
əməkdaşlığı bu layihənin uğurla başa 
çatdırılması ilə nəticələndi.
İqtisadi artımı təmin edən amillərin 
ön plana çəkilməsinin vacibliyini vur-
ğulayan Ziyad Səmədzadə deyib ki, 
qloballaşan dünyada DİM-ə nail ol-
maq üçün dövlətin rolu obyektiv qiy-
mətləndirilməlidir. Dövlət bu proses-
dən kənarlaşarsa, həmin məqsədlərin 
heç birinin həyata keçirilməsi müm-
kün olmayacaq. Buna görə də DİM-ə 
çatmaq üçün hər bir ölkədə konsensus 
olmalıdır.
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БАКУ /Trend/ - К 2030 году в 
Азербайджане планируется 
снизить уровень безработи-
цы до четырех процентов, а 
также довести до минимума 
уровень безработицы среди 
женщин и молодежи.
Это отражено в «Стратегии 
занятости Азербайджана на 
2019-2030 годы».
Уровень безработицы в 
Азербайджане в 2017 году 
составил пять процентов; 
среди женщин - 5,9 про-
цента; среди молодежи 
в возрасте 15-24 лет - 12,9 
процента; среди молодежи в 
возрасте 15-29 лет – 9,2 про-
цента.
Помимо этого, к 2030 году 
планируется довести долю 
официально работающих в 
стране и не занятых в сель-
ском хозяйстве до 80 про-
центов. 
В 2017 году соотношение 
наемных рабочих, которые 
не занытя в сфере сельского 
хозяйства, составляло 48,1 
процента.

К 2030 году планируется 
снизить до 15 процентов 
удельный вес молодежи (в 
возрасте 15-24 лет), не чис-
лящейся на рынке труда 
или не получающей образо-
вание, а также до 2025 года 
достичь эффективной заня-
тости и достойного труда 
для всех групп населения 

(в особенности молодежи, 
женщин и инвалидов).
Помимо этого, что до 2030 
года уровень трудоустрой-
ства граждан, обратившихся 
в органы службы занятости, 
будет доведен 70 процентов. 
Также число региональных 
центров профессионального 
обучения увеличится до 10.

БАКУ /Trend/ - В 2019 году 
Азербайджан откроет десять 

торговых домов за рубежом, 
сказал на пресс-конферен-

ции в среду исполняющий 
обязанности президента 
Азербайджанского фон-
да поощрения экспорта и 
инвестиций (AZPROMO) 
Юсиф Абдуллаев.
По его словам, несколько 
торговых домов могут от-
крыться в Китае.
Абдуллаев также отметил, 
что в следующем году так-
же предусмотрено участие 
азербайджанских предпри-
нимателей на международ-
ных выставках в Китае и 
Южной Корее.

АКУ /Trend/ - Реализация 
госпрограммы по расшире-
нию цифровых платежей 
на 2018-2020 годы способ-
ствует увеличению уровня 
безналичных платежей до 34 
процентов, сказал глава Цен-
трального банка Азербайд-
жана (ЦБА) Эльман Рустамов 
на встрече организованной 
Amcham.
Цифровизациия является 
важной составляющей ди-
намики развития мировой 
экономики.
По словам главы ЦБА, 
утвержденная в прошлом 
месяце госпрограмма по 
расширению цифровых 
платежей на 2018-2020 годы 
отражает в себе все основные 
компоненты развития безна-
личного общества.

"Ни для кого не секрет, что 
мы работаем над этим во-
просом достаточно давно. 
Однако на сей раз подход яв-
ляется более стратегическим 
и фундаментальным. У нас 
есть также другие приори-
тетные проекты, среди кото-
рых моментальные платежи, 

пилотный блокчейн. Все они, 
в целом, предусматривают 
комплексный подход, послу-
жат развитию этой функции 
Центробанка, и их реализа-
ция придаст импульс, как 
развитию банковского сек-
тора, так и бизнеса", - сказал 
Рустамов.

Состоялся рабочий визит 
представителей компании 
«Татхимфармпрепараты» в 
Баку.
Как сообщили АЗЕРТАДЖ 
в постоянном представи-
тельстве Республики Татар-
стан в Азербайджанской 
Республике, в ходе визита 
при содействии постоянно-
го представительства были 
проведены встречи в ряде 
государственных структур, 

а также с представителями 
ведущих фармацевтических 
компаний республики. В 
прошедших двусторонних 
переговорах были обсужде-
ны перспективы и основные 
направления сотрудниче-
ства.

Продукция ОАО «Татхим-
фармпрепараты» широко 
представлена на фармацев-
тическом рынке Азербайд-
жана. На протяжении мно-
гих лет компания успешно 
и эффективно работает с 
местными дистрибьюто-
рами и представляет свою 
продукцию на выставках, 
проводимых в Азербайджа-
не, сообщили в постоянном 
представительстве.

Торговый представитель нашей 
страны в посольстве в Китае Тей-
мур Надироглу выступил на Про-
мышленном инвестиционном фо-
руме «Китай - Европа и Америка» 
на тему «Успехи, достигнутые в 
безопасной бизнес-среде и инве-
стиционные возможности Азер-
байджана». 
Было отмечено, что Азербайджан 
не только один из первых поддер-
жал инициативу «Один пояс - один 

путь», но своими экономическими, 
в том числе транзитно-логисти-
ческими возможностями вносит 
вклад в реализацию стратегии. 
Такие важные инфраструктурные 
проекты как железнодорожная ли-
ния Баку-Тбилиси-Карс, обеспечи-
вающая самое короткое сообщение 
между Европой и Китаем, Бакин-
ский международный морской тор-
говый порт имеют важное значение 
для инициативы «Один пояс - один 

путь» и регионального сотрудниче-
ства в целом.
Говоря о благоприятной биз-
нес-среде, созданной для инвесто-
ров в Азербайджане, торговый 
представитель довел до внимания, 
что за последние 15 лет в экономи-
ку страны было инвестировано 250 
миллиардов долларов. 
На проходившей в рамках конфе-
ренции инвестиционной выставке 
посетители азербайджанского па-
вильона были подробно проин-
формированы о благоприятной 
бизнес и инвестиционной среде в 
нашей стране, предложенных при-
вилегиях зарубежным инвесторам, 
промышленных парках.

В Лиссабоне при 
организационной 
поддержке Внутриев-
ропейской организа-
ции налоговых адми-
нистраций (IOTA), 
Межамериканского 
центра налоговых 
администраций 
(CIAT) и Налогового и 
таможенного органа 
Португалии состоялся 
Налоговый саммит по 
«электронной эконо-
мике». 
Как сообщает АЗЕРТАДЖ, в 
мероприятии приняли уча-
стие представители более 76 
налоговых органов и 26 раз-
личных организаций стран 
Европы, Америки, Азии и 
Африки, являющихся члена-
ми IOTA и CIAT. Саммит был 
посвящен налоговым аспек-
там цифровой экономики, 
новшествам в этой сфере 
В работе саммита приняла 
участие азербайджанская 
делегация под руководством 
министра налогов Микаи-

ла Джаббарова. Министр 
выступил на сессии на тему 
«Налоговое администрирова-
ние через 10-15 лет: способы 
сообразования с темпамами 
изменений». 
М.Джаббаров рассказал о 
работе, проведенной в Азер-
байджане в области созда-
ния цифровой экономики и 
цифровизации налогового 
администрирования. Было 
отмечено, что в нашей стране 
на протяжении долгих лет 
налоговые декларации осу-

ществляется в электрон-
ной форме, применяется 
электронная налоговая 
счет-фактура, а также 
оказываются многочис-
ленные электронные 
услуги налогоплатель-
щикам. 
М.Джаббаров довел 
до внимания важность 
соответствия изменя-
ющегося налогового 
администрирования к 
экономической среде. 
Сегодня налоговая ответ-

ственность участников циф-
ровой экономики значитель-
но меньше, чем у участников 
традиционной экономики, и 
потому одним из основных 
призывов, стоящих перед 
налоговым администриро-
ванием в ближайшие 10 лет 
– это правильное формиро-
вание налоговой политики, 
отметил министр. Налоговая 
политика должна соответ-
ствовать темпам изменений, 
происходящих в цифровой 
экономике. 

БАКУ /Trend/ - В январе-сен-
тябре 2018 года иностранные 
граждане в Азербайджане 
потратили с помощью бан-
ковских карт 1,002 миллиарда 
манатов, что на 25 процентов, 
или 205 манатов больше, чем 
за девять месяцев прошлого 
года.
Об этом говорится в «Обзоре 
экспорта», подготовленном 
Центром анализа экономи-
ческих реформ и коммуника-
ций.
За сентябрь объем операций 
с банковскими картами у 
иностранных граждан в стра-
не составил 114 миллионов 

манатов (рост по сравнению с 
сентябрем прошлого года на 
23 процента).
Больше всего в течение де-
вяти месяцев иностранные 
граждане потратили в авгу-
сте – 141 миллион манатов, 
меньше всего в феврале – 91,1 

миллиона манатов.
Отметим, что в январе-сен-
тябре 2016 года иностранные 
граждане с помощью банков-
ских карт потратили в Азер-
байджане 413,6 миллиона 
манатов, в январе-сентябре 
2017 года – 797,1 миллиона 
манатов.
Всего за девять месяцев этого 
года Азербайджан посетили 
2,2 миллиона иностранных 
граждан и лиц без граждан-
ства из 193 стран, что на 6,4 
процента больше показателя 
аналогичного периода про-
шлого года.
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Azərbaycan Respublikası Mərkəzi 
Bankının İdarə Heyəti oktyabrın 
30-da uçot dərəcəsinin 10 faizdən 
9,75 faizə endirilməsi haqqında 
qərar qəbul edib. Faiz dəhlizinin 
yuxarı və aşağı hədləri isə uçot 
dərəcəsinə ±2 faizlik dəhlizdə 
(yuxarı hədd 11,75 faiz, aşağı hədd 
7,75 faiz) müəyyənləşdirilib.
AZƏRTAC xəbər verir ki, Mərkə-
zi Bankın sədri Elman Rüstəmov 
oktyabrın 30-da keçirdiyi mətbuat 
konfransında İdarə Heyətinin qə-
rarını şərh edib.
Qeyd edilib ki, İdarə Heyətinin 
son toplantısından keçən dövr ər-
zində inflyasiya azalmaqda davam 
edib. Doqquz aylıq orta illik inflya-
siya (2,6 faiz) Mərkəzi Bankın cari 
ilə hədəf dəhlizindən (6-8 faiz) aşa-
ğıda formalaşıb. İnflyasiyanın həm 
xarici, həm də daxili risk amillərinin 
yumşalması fonunda Mərkəzi Bank 
cari ilə inflyasiyanın 3-4 faiz ətrafın-
da olacağını proqnozlaşdırır.
Uçot dərəcəsinin gələcəkdə dəyiş-
dirilməsi proqnozlaşdırılan inflya-
siyanın elan olunan hədəf interva-
lına uyğunluğundan asılı olacaq.

İnflyasiya prosesləri
Son 3 ayda orta illik inflyasiyada 
azalma meyilinin davam etdiyini 
deyən Mərkəzi Bankın sədri bildi-
rib ki, bu ilin 9 ayında orta illik inf-
lyasiya 2,6 faiz təşkil edib, üçüncü 
rüb ərzində ritmik templə azalıb.
İnflyasiyanın xarici və daxili amil-
lərində əhəmiyyətli dəyişiklik baş 
verməyib. Nəqliyyat tariflərinin 
yüksəlməsi hesabına xidmətlərin 
bahalaşmasının bir sıra ərzaq və 
qeyri-ərzaq məhsullarının qiymət-
lərinin aşağı düşməsi və bütöv-
lükdə monetar amillərin təsiri ilə 
neytrallaşdırılması inflyasiyanın 
azalma meyilini müəyyən edib.

İnflyasiya üzrə gözləntilər 
və proqnozlar

“Biznes sektorunun inflyasiya göz-
ləntiləri ticarət və xidmət sektorun-
da qiymət artımı gözlənti lərinin 
azalması hesabına aşağı düşür. 
İstehlak qiymətlərinin ca ri dinami-

kası ev təsərrüfatlarının da inflya-
siya gözləntilərinin stabilləşməsi-
ni şərtləndirir. Son makroiqtisadi 
proqnozlar 2018-ci ilin sonuna 3-4 
faiz səviyyəsində qərarlaşacağını 
göstərir”, - deyə Elman Rüstəmov 
diqqətə çatdırıb.

Xarici şərait
Beynəlxalq konyunkturun son 3 
ayda da Azərbaycan üçün əlverişli 
olaraq qaldığını qeyd edən Mərkəzi 
Bankın sədri deyib: “Ümumilikdə, 
9 ayda neftin orta qiyməti ötən ilin 
eyni dövrünə nəzərən 38 faizə yaxın 
artıb. Bu şəraitdə tədiyə balansı-
nın profisiti artmaqda davam edir. 
2018-ci ilin 9 ayında xarici ticarət ba-
lansında ÜDM-in təxminən 19 faizi 
səviyyəsində müsbət saldo yaranıb. 
Qeyri-neft ixracı ötən ilin eyni döv-
rünə nəzərən 13 faiz artıb”.
E.Rüstəmov vurğulayıb ki, xarici 
maliyyələşmə şərtlərinin dəyiş-
məsi ilə kapital çıxışı və geosi-
yasi gərginliklər fonunda ticarət 
tərəfdaşı olan bəzi ölkələrdə milli 
valyutaların kəskin ucuzlaşması 
Azərbaycanın xarici ticarət balan-
sına əhəmiyyətli təsir göstərmə-
yib. Bu ölkələrdə mərkəzi bank-
lar tərəfindən qəbul edilmiş pul 
siyasəti qərarları, o cümlədən faiz 
dərəcələrinin yüksəldilməsi ma-
liyyə bazarlarını stabilləşdirib.
Xarici sektor göstəricilərinin yax-
şılaşması şəraitində daxili valyu-
ta bazarında tarazlıq qorunub və 
ölkənin strateji valyuta ehtiyatları 
45 milyard ABŞ dollarına çatıb.
Proqnozlara görə xarici mühitdə po-
zitiv meyillərin 2018-ci ilin qalan döv-
ründə də davam edəcəyi gözlənilir.

İqtisadi aktivlik
Mətbuat konfransında diqqətə 
çatdırılıb ki, iqtisadi artım ardı-
cıl 4-cü rübdür ki, pozitiv zona-
da olsa da, potensialdan aşağıdır. 
2018-ci ilin yanvar-sentyabr ayla-
rında iqtisadi artım 0,8 faiz olub, 
o cümlədən qeyri-neft sektorunda 
1,1 faizlik artım baş verib. İqtisadi 
artım qeyri-neft sənayesində 10,7 
faiz, kənd təsərrüfatında 4,3 faiz 

təşkil edib. Mərkəzi Bankın apar-
dığı sorğular əsasında hesablanan 
biznes inam indeksi tikinti istisna 
olmaqla bütün sahələrdə iqtisadi 
aktivliyin nisbətən yüksəldiyini 
göstərir. İqtisadi artım həm xarici, 
həm də daxili tələblə dəstəklənir.
Aşağı inflyasiya şəraitində əhalinin 
real gəlirlərinin artımı və istehlak 
kreditləşməsinin bərpası istehlakın 
artımı ilə müşaiyət olunur. İsteh-
lakçı inam indeksi ardıcıl olaraq 
4-cü rübdür ki, pozitiv zonadadır.
Xarici tələbin həm neft, həm də 
qeyri-neft ixrac komponentlərinin 
iqtisadi artımı stimullaşdırması 
fonunda ümumi investisiya ak-
tivliyinin azalması iqtisadi artıma 
mənfi təsir göstərir.

İnflyasiya riskləri
Qısamüddətli dövrdə inflyasi-
ya riskləri balansında azaldıcı və 
sabitləşdirici amillərin üstünlük 
təşkil etdiyini deyən Elman Rüstə-
mov deyib: “Bu amillərə əlverişli 
neft qiyməti, tədiyə balansının 
profisiti və kifayətlik normalarını 
üstələyən valyuta ehtiyatları aid-
dir. Qeyd olunanlar valyuta baza-
rındakı mövcud tarazlığı dəstək-
ləyir. Lakin daxili inflyasiyanın 
ticarət tərəfdaşı ölkələrində yük-
sək məzənnə və qiymət volatilli-
yinə, habelə dünya ərzaq qiymət-
lərinin dəyişkənliyinə həssaslığı 
qalır. Ortamüddətli dövrə makro-
iqtisadi sabitlik və dayanıqlıq opti-
mal monetar və konservativ fiskal 
siyasət əsasında formalaşdırılan 
makroiqtisadi çərçivədən, maliy-
yə sektorunda olan problemlərin 
bu çərçivə daxilində tənzimlən-
məsindən asılı olacaq”.

Monetar şərait
Mərkəzi Bankın sədri bildirib ki, 
faiz dəhlizinin yeni parametrlə-
ri aşağı inflyasiya şəraitində milli 
valyutada yığımların cəlbedicili-
yini saxlamaqla digər amillərin 
də təsirinin neytrallaşdırılması ilə 
kredit faizlərinə azaldıcı təsir edən 
siqnal olacaq.
Monetar şəraitin bundan sonrakı 
normallaşması proqnozlaşdırılan 
inflyasiyanın hədəf intervalına uy-
ğunluğundan asılı olacaq.
Faiz dəhlizinin parametrləri Mərkə-
zi Bankın İdarə Heyətində növbəti 
dəfə 2018-ci ilin dekabr ayının so-
nunda müzakirə ediləcək. Hazırda 
Mərkəzi Bankın valyuta ehtiyatla-
rı 5,537 milyard dollar təşkil edir.
Bu barədə Mərkəzi Bankın sədri 
Elman Rüstəmov məlumat verib.
Bu məbləğin ilin əvvəli ilə müqa-
yisədə 203 milyon dollar çox oldu-
ğunu qeyd edən Elman Rüstəmov 
bunun 75 milyon dollarının val-
yuta ehtiyatlarının idarə olunma-
sından əldə edildiyini bildirib.

Öz yubileyində müştərilərini 
düşünən AtaBank sevindir-
məyə davam edir. 
“25-ci il əmanəti” kampaniyası çər-
çivəsində 29.10.2018–28.12.2018-ci 
il tarixləri arasında “AtaBank”-da 
əmanət yerləşdirən müştərilər  
istədikləri hədiyyəni əldə edə 
bilərlər. 
Əmanətçilərə müqavilə ilə bir-
gə hədiyyələrin siyahısı təqdim 
olunur və müştərilər yerləşdir-
dikləri məbləğə uyğun olaraq 
hədiyyə seçimi edirlər.
Belə ki, AtaBank-da 15 000 AZN, 
10 000  USD/EUR-dan yuxa-
rı əmanət yerləşdirən yeni və 
mövcud əmanətçilər kampani-
yada iştirak edərək, bu hədiy-
yələrə sahib ola bilərlər: iPhone 
X və Xstelefonları, İsma Bikes, 
Excelsior Hotel, Excelsior Hotel 
Shamkir, Qalaaltı Hotel & SPA, 
Shamakhi Palace Sharadil, Quba 
Palace, Garabag Resort& SPA 
otellərində istirahət və Uludağ/

Şarm-Əl-Şeyx/Dubay istiqamət-
lərinə səyahət paketləri. 
Kampaniya yalnız 12 və 25 ay 
müddətinə (faizlərin ödənişi 
aylıq, rüblük və ya müddətin 
sonu) açılan əmanətlərə şamil 
edilir və Əmanətlərin Sığorta-
lanması Fondu tərəfindən sı-
ğortalanır.
Kampaniya yalnız fiziki şəxs-
lərə şamil olunur və 28 dekabr 
2018-ci il tarixinədək qüvvədə-
dir. Bu fürsəti qaçırmayın!
WhatsApp istifadəçiləri Ata-

Bank-ın WhatsApp əlavəsinə 
bağlı olan 050 9999136 telefon 
nömrəsinə yazaraq, kampani-
ya haqqında istənilən məlumatı 
operativ əldə edə bilərlər.
1993-cü ildən fəaliyyət göstərən 
“AtaBank” ASC 100% yerli kapi-
tala malik, qabaqcıl texnologi-
yalı universal Azərbaycan ban-
kıdır. Bank Bakıda və ölkənin 
müxtəlif regionlarında korpora-
tiv və fərdi müştərilərə tam xid-
mətlər spektrini təqdim edir.

Azərbaycan Respublikası 
Mərkəzi Bankı, Maliyyə Bazar-
larına Nəzarət Palatası, İqtisadi 
İslahatların Təhlili və Kommu-
nikasiya Mərkəzi və Azərbay-
can Banklar Assosiasiyasının 
(ABA) təşkilatçılığı ilə noyabrın 
15-16-da Bakıda "Nağdsız iqti-
sadiyyat: ənənəvi bankçılıqdan 
rəqəmsal bankçılığa keçid" adlı 
III Beynəlxalq Bankçılıq Foru-
mu keçiriləcək.
ABA-dan AZƏRTAC-a bildi-
riblər ki, forumun məqsədi iqti-
sadiyyatın nağdsızlaşdırılması 
ilə bağlı təşəbbüslərin və qarşı-
dakı çağırışların, rəqəmsallaş-
ma, maliyyə texnologiyalarına 
dair mövcud vəziyyət, yeni 
və gələcək trendlərin, müasir 
bank məhsullarının, kompla-
yens sahəsindəki yeniliklər və 
risklərin, həmçinin qeyd olu-
nanların mövcud hüquqi çərçi-
vəyə uyğunluğu və adaptasiya-
sı imkanlarının, bu proseslərin 
bankların maliyyə dayanıqlı-
ğının daha da gücləndirilmə-
sinə təsiri məsələlərinin, eləcə 
də digər əlaqədar mövzuların 

müzakirə edildiyi platforma ol-
maqdır.
Xarici və yerli spikerlər tərə-
findən rəqəmsal bankçılığa və 
nağdsız iqtisadiyyata trans-
formasiya məsələləri ilə bağlı 
otuza yaxın mövzu ətrafında 
təqdimatlar ediləcək, həmçinin 
geniş fikir və təcrübə müba-
diləsi aparılacaq.
Bu il sayca üçüncüsü baş tuta-
caq Beynəlxalq Bankçılıq Foru-
munda ABŞ, Yaponiya, Avropa, 
Çin və MDB ölkələrindən 100-ə 
yaxın beynəlxalq təşkilatın və 
nüfuzlu şirkətlərin nümayən-
dələri iştirak edəcək.
İştirakçılar və spikerlər ara-

sında "Citibank", "Commer-
zbank AG", Raiffeisen Bank 
International AG, "Standard 
Chartered Bank" kimi nəhəng 
banklar, həmçinin "Master-
card", "Discover Financial Ser-
vices", "DinersClub", "Ameri-
can Express", "Samsung Pay", 
"UnionPay", "Ernst & Young", 
"Deloitte", "Moody's Investors 
Service", "PricewaterhouseCo-
opers LLP", "Yandex.Money", 
"SWIFT", Türkiyənin "Bankla-
rarası Kart Mərkəzi", "BPC Ban-
king Technologies", "KOBIL 
Systems" və sair kimi nüfuzlu 
maliyyə-texnologiya şirkətlə-
rinin, xarici mərkəzi bankarın 
nümayəndələri də var.
Qeyd edək ki, ABA 1990-cı ildə 
kommersiya bankları tərəfindən 
təsis edilib. ABA-nın əsas məqsə-
di üzv təşkilatların maraqlarını 
təmsil etmək, onların müxtəlif 
növ işgüzar xidmətlərə olan eh-
tiyaclarının ödənilməsinə yar-
dım göstərmək və fəaliyyətləri-
ni əlaqələndirməkdən ibarətdir.
Hazırda 29 bank və 4 qeyri-bank 
təşkilatı ABA-nın üzvüdür.

Bu ilin yanvar-sentyabr ay-
ları ərzində ölkədə fəaliyyət 
göstərən 21 sığorta şirkəti 
tərəfindən 568,5 milyon ma-
nat məbləğində sığorta haqqı 
toplanıb, 186,9 milyon manat 
məbləğində sığorta ödənişi 
həyata keçirilib.
Maliyyə Bazarlarına Nəzarət 
Palatasının mətbuat xidmətin-
dən AZƏRTAC-a bildiriblər 
ki, könüllü sığorta bazarı üzrə 
haqlar 414,9 milyon manat, 

ödənişlər 137,3 milyon manat, 
icbari sığorta bazarı üzrə haq-
lar 153,6 milyon manat, ödəniş-
lər isə 49,6 milyon manat olub.
2018-ci ilin yanvar-sentyabr ay-
ları ərzində sektor üzrə məcmu 
sığorta haqlarının 73 faizi kö-
nüllü, 27 faizi isə icbari sığorta 
növlərinin payına düşüb. Sığor-
ta ödənişlərinin 73,5 faizi könül-
lü, 26,5 faizi isə icbari sığorta 
növləri hesabına formalaşıb.
Doqquz ayda sığorta şirkətləri 

və sinifləri üzrə hesablanmış sı-
ğorta haqları və ödənişlərə dair 
ətraflı məlumatlar sığorta baza-
rının icmal göstəricilərində öz 
əksini tapıb.

Gürcüstan cari ilin yanvar-sent-
yabr aylarında Azərbaycandan 
530 ton buğda unu idxal edib. 
Qonşu ölkə 9 ayda, ümumilik-
də, 441,1 min ton buğda idxal 
edib. Bu da 2017-ci ilin eyni 
dövrü ilə müqayisədə 13,2 faiz 
çoxdur.
Hesabat dövründə Gürcüstan 
ən çox taxılı Rusiyadan idxal 
edib – 377,5 min ton. Bu da 
Gürcüstanın ümumi taxıl idxa-
lının 85,4 faizini təşkil edib.
Gürcüstan Qazaxıstan, Tür-

kiyə, Ukrayna və digər ölkələr-
dən də taxıl idxal edib. Statis-
tika Xidmətinin məlumatına 

görə, Gürcüstan hesabat döv-
ründə 86,6 milyon dollar dəyə-
rində taxıl, 2,96 milyon dollar 
dəyərində un idxal edib.
Gürcüstanda hər il 750-800 
min ton taxıl istehlak olunur. 
Ölkə bunun yalnız 15-20 faizini 
daxili istehsal hesabına ödəyir. 
Qalanını isə başqa ölkələrdən 
idxal edir.
Keçən il Gürcüstanda 97,9 min 
ton taxıl istehsal olunub. 2018-
ci ildə isə bu rəqəmin 230 min 
ton olacağı proqnozlaşdırılıb.

Oktyabrın 30-da Bakıda Kənd 
Təsərrüfatı Nazirliyinin “AMAL” 
adlı yeni layihəsinin təqdimatı 
keçirilib.
AZƏRTAC xəbər verir ki, layihə 
çərçivəsində Gənc Fermerlər 
Proqramı və Kənd Təsərrüfatı 
Sahəsində Peşə Təhsili Proqra-
mı həyata keçirilməklə, gənc-
lərin məşğulluq imkanlarının 
artırılması üçün zəruri olan bi-
lik və bacarıqlara sahib olması, 
texnoloji yeniliklərin tətbiq edil-
məsi ilə bağlı müvafiq təlimlər  
təşkil olunub.
Tədbirdə çıxış edən kənd təsər-

rüfatı nazirinin müavini İlhamə 
Qədimova ölkəmizdə kənd 
təsərrüfatının inkişafı istiqamə-
tində aparılan məqsədyönlü 
islahatlar dan, gənclərin aqrar 
sektorda məş ğulluğu ilə bağlı 
dövlətimiz tərəfindən görülən 
işlərdən söz açıb. Nazir müavi-
ni, həmçinin sözügedən layihə-

nin ölkədə gənclər siyasətinin 
daha səmərəli həyata keçirilmə-
sinə töhfə verəcəyini, gənclərin 
məşğulluq məsələlərinə diqqə-
tin artırılacağını qeyd edib.
Qeyd olunub ki, 2018-2020-ci il-
ləri əhatə edəcək layihəyə FAO 
tərəfindən 10 milyon dollar ay-
rılacaq.
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- Hörmətli Şəmsəddin müəllim, 
Siz uzun illər ulu öndər Heydər 
Əliyev və Prezident İlham Əli-
yevin tövsiyəsi ilə ölkəmizin in-
kişafına xidmət edən müxtəlif 
vəzifələrdə çalışmısınız. Bu illər 
ərzində biz Sizin çalışdığınız hər 
bir sahədə çox dəyərli izlər qoydu-
ğunuzun şahidi olmuşuq və artıq 
15 ilə yaxındır ki, Xaçmaz İcra 
Hakimiyyətinin başçısısınız. Bu 
müddətdə Xaçmazın inkişafı və 
həyata keçirilən tədbirlər barədə 
nə deyə bilərsiniz?
- Bu gün Azərbaycan, demək olar 
ki, hər bir sahədə ciddi uğurla-
ra imza atmışdır. Ölkənin dina-
mik inkişafı məqsədilə qoyulan 
investisiyaların miqdarı artmış, 
hər bir sahədə əsaslı dəyişikliklər 
özünü göstərmişdir. Heydər Əli-
yevin bizlərə miras qoyub getdi-
yi dövlətçilik modelini XXI əsrin 
çağırışları ilə zənginləşdirən İl-
ham Əliyev cənabları praqmatik 
düşüncəsi, uzaqgörən siyasəti və 
özünəməxsus siyasi manevrləri ilə 
qısa zaman kəsiyində Azərbaycanı 
dünyanın nüfuzlu ölkələri sırasına 
qaldırdı. Bütün bu uğurların işı-
ğında isə biz də yaşanan tərəqqiyə 
öz töhfələrimizi verməyə çalışı-
rıq. Ümumiyyətlə isə, ictimaiyyət 
görülən işlər, atılan addımlarla 
jurnalistlərin, kütləvi informasiya 
vasitələrinin şəxsində tanış olur. 
Ona görə də mən hər zaman jur-
nalistlərlə səmimi münasibətlər 
qurmağa, onlarla birgə fəaliyyətə 
mühüm önəm vermişəm. Görülən 
nəcib və xeyirxah işləri işıqlandır-
dığına görə isə xüsusilə “İqtisadiy-
yat” qəzetinə dərin təşəkkürlərimi 
bildirirəm.
Mən hər zaman getdiyim yer-
lərdə, diyarlarda  xoşuma gələn, 
zövqümü oxşayan yenilikləri 
Xaçmaza gətirməyə çalışmışam. 
Burada söhbət təkcə zövqdən, qa-
biliyyətdən, bacarıqdan və yaxud 
ustalıqdan getmir. Əsas odur ki, 
ürəkdə təpər olsun, gördüyün işə 
sevgi və sayqı ilə yanaşasan. Mə-
nim üçün Azərbaycan müqəddəs 
bir məkandır, Xaçmaz isə onun 
“Şimal qapısı”dır. Vətən sərhəd-
dən başlayır. Sərhəddə yerləşən 
şəhər gərək abad, yaraşıqlı və cəl-
bedici görünsün. Axı, ilk təəssürat 
sərhəddən yaranır. «Çənlibel» də, 
Heydər Əliyev prospekti də, Şəx-
siyyətlər Muzeyi də, parklar da, 
xiyabanlar da, istirahət guşələri də 
bu istəkdən yaranıb. Azərbaycan 
xalqı çox yaradıcı və zövqlü xalq-
dır, dünyada çox az xalqlara mən-
sub olan zəngin mənəvi dəyərlərin 
daşıyıcısıdır. Xaçmazda çox işlər 
görülüb və bundan sonra da gö-
rüləcək. Xaçmaza ayaq basan hər 
kəsin üzündəki təbəssümü, razılıq 
ifadəsini görəndə elə bil dünyanı 
mənə bağışlayırlar. Rusiya Fede-
rasiyası ilə sərhəddə yerləşdiyi-
mizə görə ən çox qonağımız Da-
ğıstan Respublikasından olur. Bir 
dəfə gələn, ikinci dəfə də gəlmək 
istəyir. Bilirsiniz niyə? Buradakı 
qonaqpərvərlik, gülərüzlülük, isti 
münasibət və doğmalıq hamıya 

xoş gəlir. Yüksək tolerantlıq, mil-
li və dini dözümlülük, xalqlar və 
etnik qruplar arasında yaşanan 
dostluq və mehribanlıq əlaqələri 
Azərbaycan xalqının üstün dəyər-
ləridir. 
- Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti İlham Əliyev dövlət 
başçısı kimi fəaliyyətinin ilk gün-
lərindən regionların inkişafına 
xüsusi diqqətlə yanaşır, konkret 
dövlət proqramlarının həyata ke-
çirilməsini vacib sayır. Xaçmazda 
da bu proqramlar çərçivəsində gö-
rülən işlər barədə məlumat vermə-
yinizi xahiş edərdik.
- Cənab Prezident İlham Əliyevin 
Azərbaycan xalqı qarşısında ta-
rixi  xidmətlərindən biri də ondan 
ibarətdir ki, o, ölkəmizin inkişafı 
və xalqımızın həyat səviyyəsinin 
yüksəldilməsində mühüm rol oy-
namış, bu məsələlərə hər zaman 
xüsusi diqqət ayırmışdır. İlk ola-
raq onu demək lazımdır ki, hər üç 
Dövlət Proqramının - "Azərbaycan 
Respublikası regionlarının sosi-
al-iqtisadi inkişafı Dövlət Proqra-
mı (2004-2008-ci illər)", "Azərbay-
can Respublikası regionlarının 
2009-2013-cü illərdə sosial-iqtisadi 
inkişafı Dövlət Proqramı", “Azər-
baycan Respublikası regionlarının 
2014-2018-ci illərdə sosial-iqtisadi 
inkişafı Dövlət Proqramı”nın ic-
rası ölkəmizin hər yerində oldu-
ğu kimi, Xaçmaz rayonunda da 
uğurla icra olunmuşdur. Bu işlər 
indi də davam etdirilir. Həmin 
proqramlar çərçivəsində rayonu-
muzda sənaye və kənd təsərrüfatı 
istehsalının genişləndirilməsi, yol 
təsərrüfatı, təbii qaz, elektrik ener-
jisi, su təminatı, təhsil, səhiyyə, 
mədəniyyət və idman obyektləri-
nin tikintisi və  digər infrastruk-
tur layihələrinin reallaşdırılması 
istiqamətində kifayət qədər böyük 
həcmli işlər görülmüşdür. Proq-
ramların qəbulundan keçən müd-
dət ərzində həyata keçirilmiş təd-
birlər nəticəsində 10000-dən çox 
yeni iş yeri açılmışdır ki, bunun da 
60%-dən çoxu daimi iş yerləridir. 
Görülən işlər möhtərəm Preziden-
timiz İlham Əliyevin Azərbayca-
nın tərəqqisi və inkişafı naminə 
fədakar əməyi, Xaçmaz rayonuna 
xüsusi diqqət və qayğısı sayəsində 
mümkün olmüşdur. 
Bu il cənab Prezident İlham Əli-
yevin Xaçmaza səfəri çərçivəsində 
Çarxı-Qalağan-Hacılar-Xanlıqo-
ba-Sayad-Məmmədxanlı avto-
mobil yolunun yenidənqurma 
və bərpadan sonra,  həmçinin 
“Azərxalça” Açıq Səhmdar Cəmiy-
yətinin Xaçmaz filialının açılışı ol-
muş, Xaçmaz şəhərinin su təchi-
zatı və kanalizasiya sistemlərinin 
istismara verilməsi mərasimi ke-
çirilmişdir. Eyni zamanda, Azər-
su Açıq Səhmdar Cəmiyyətinin 
Xaçmaz idarəsinin inzibati bina-
sının və Xaçmaz-Xudat avtomobil 
yolunun 24 kilometrlik hissəsinin 
yenidənqurma və bərpadan sonra 
açılışı olmuşdur.
Xaçmazda ilk dəfə olaraq «Biznes 
inkubator» yaradılmışdır. Cənab 

Prezident İlham Əliyevin dövlət 
orqanları qarşısına qoyduğu əsas 
vəzifələrdən biri vətəndaşların 
müraciətlərinə diqqətlə baxılması 
və qaldırılan problemlərlə bağlı 
operativ tədbirlərin görülməsidir. 
Xaçmaza bütün səfərləri zamanı 
cənab prezident bunu dönə-dönə 
vurğulamışdır. Tam əminliklə 
deyə bilərəm ki, ölkə başçısının 
hər bir tapşırığını layiqincə yerinə 
yetirməyə çalışmışıq və bundan 
sonra da bu yolda işimizi davam 
etdirəcəyik. 
- Xaçmaz respublikamızda bağçı-
lıq, meyvəçilik və tərəvəzçiliyin, 
ümumiyyətlə isə, kənd təsərrüfa-
tının  inkişaf etdiyi rayonlardan-
dır. Son illər rayonda bu sahədə 

görülən işlər əsas olaraq nələrdən 
ibarət olmuşdur?
-Xaçmaz rayonunun iqtisadiyyatı-
nın əsasını kənd təsərrüfatı təşkil 
edir. Bir neçə fakta müraciət edək. 
2017-ci ilin məhsulu üçün bütün 
təsərrüfat qurumları daxil olmaq-
la 23,797 ha sahədə taxıl əkilmişdir 
ki, bunun da 17905 hektarı buğda 
və 5892 hektarı arpa məhsuludur. 
Taxıl sahələrindən orta məhsul-
darlıq 32,6 sentner olmaqla cəmi 
75,3 min ton taxıl istehsal olun-
muşdur ki, onun 59,6 min tonu 
buğda, 15,7 min tonu arpa məh-
suludur. Buğdanın məhsuldarlığı 
hər hektardan 35, arpanınkı isə 
25,9 sentner olmuşdur. İl ərzində 
20474 ha meyvə bağlarından 98,9 
min ton müxtəlif meyvə məhsu-
lu istehsal edilmişdir. Rayonda 
mövcud 300 ha üzüm bağlarından 
4 min ton məhsul istehsal olun-
muşdur. 3553 ha sahədə tərəvəz 
əkilmiş, 89,3 min ton müxtəlif 
tərəvəz məhsulu istehsal edilmiş-
dir. Təsərrüfatlarda 57,1 min baş 
iribuynuzlu mal-qara, 74,6 min 
baş xırdabuynuzlu heyvan, 322,6 
min baş ev quşları vardır. İl ərzin-
də 14,6 min ton ət, 60,5 min ton 
süd, 21,7 milyon ədəd yumurta, 
178,2 ton yun istehsal edilmişdir. 
Cari ilin məhsulu üçün rayonda 
23715 ha taxıl bitkisi əkilmişdir ki, 
bunlar da əvvəlki illərə nisbətən 

çoxdur. Bakı və Sumqayıt şəhər-
lərində təşkil olunan kənd təsər-
rüfatı məhsullarının satış yarmar-
kalarına il ərzində 1360 ton meyvə 
və tərəvəz məhsulu çıxarılmışdır. 
01 yanvar 2018-ci il vəziyyətinə 
İqtisadi İnkişaf Nazliyi Sahibkar-
lığa Kömək Milli Fondunun vəsa-
iti hesabına rayonun bank-kredit 
təşkilaları tərəfindən 89 sahibkara 
kredit verilmişdir. Bu da  öz növ-
bəsində kəndlilərdə kənd təsər-
rüfatı istehsalı ilə məşğul olmağa 
stimul, rayon əhalisinin məşğul-
luq siyasətində müsbət dinamika 
yaradır. 
Azərbaycan Respublikasının Pre-
zidenti cənab İlham Əliyevin 
ölkəyə daha çox valyuta gətirən 
məhsulların əkilməsinə üstünlük 
verilməsi ilə bağlı göstərişlərinə 
əsasən bu istiqamətdə bir sıra iş-
lər həyata keçirilir. Bu baxımdan 
respublikamızda fındıq bağları-
nın artırılması üçün əməli tədbir-
lər görülür və rayonumuz fındıq 
bağlarının artırılması nəzərdə tu-
tulan 12 rayondan biri kimi qəbul 
olunmuşdur. Ötən il 1540 ha sahə-
də yeni fındıq bağları salınmış və 
mövcud fındıq bağlarının sahəsi 
7803 hektara çatmışdır. 2017-ci ildə 
bar verən 3921 ha bağdan 5811 ton 
(orta məhsuldarlıq 14,8 sentner) 
fındıq məhsulu istehsal edilmiş-
dir. Fındıq əkilməsinə dövlət tərə-
findən göstərilən diqqət və qayğı 
rayon əhalisinin bu sahəyə mara-
ğını artırıb və əhalinin gəlirlərinin 
artmasına şərait yaradıb. Əlbəttə, 
aqrar sektorda sürətli və keyfiy-
yətli inkişaf imkanalrı böyükdür. 
Yalama aqrar parkının tam gücü 
ilə işləməsi rayon iqtisadiyyatına 
əhəmiyyətli töhfə olacaq. 
- “Əfsanələr şəhəri”ni əfsanəyə çe-
virən gözəlliklərdən söz açardınız. 

- Xaçmaz bir daha vurğulamaq 
istərdim ki, Azərbaycanın “Şimal 
qapısı” hesab olunur. Azərbayca-
nın hər bir guşəsinin özünəməx-
sus gözəlliyi var, o cümlədən Xaç-
maz şəhərinin. Bu gün Xaçmaz 
şəhərinin siması dəyişir, çox geniş 
quruculuq-abadlıq işləri aparılır, 
11 böyük həcmli - diametri 1,4 
metr olan saatlar Bakı prospek-
tində, 7 saat şəhərin digər yerlə-
rində quraşdırılmışdır, şəhərdə 
açıq havada şəxsiyyətlər müzeyi 
yaradılmış, ümumilikdə, 11 mu-
zey, o cümlədən “Əziz Əliyev” və 
“Azərbaycan-Dağıstan Dostluq” 
muzeyləri tikilərək istifadəyə ve-
rilmişdir. 1050 kvadratmetr sahə-
də rəsm qalereyası, Azərbaycanın 
görkəmli dahi şəxsiyyətlərinin 112 
abidəsi qoyulmuş, Tarix Diyarşü-
naslıq Muzeyi tikilmiş, at üstün-
də 6 abidə qoyulmuşdur. Şəhərdə 
6 yerdə piyada keçidi körpüsü, 
akademik Zərifə xanım Əliyeva-
nın adını daşıyan məktəb-liseyin 
qarşısında müasir üslubda yeraltı 
piyada keçidi tikilmişdir. “Çənli-
bel” istirahət parkında cari təmir 
və yenidənqurma işləri aparılmış, 
60-dan yuxarı fəvvarə tikilərək, 
əhalinin istirahəti üçün istifadəyə 
verilmişdir. Respublika Mədəniy-
yət və Turizm Nazirliyi tərəfindən 
Xaçmaz şəhərinin 2013-cü ildə  
«Əfsanələr şəhəri» elan edilməsini 

də məhz şəhərimizin inkişafı, mə-
dəni irsimizin qorunması, çoxsaylı 
mədədniyyət və istirahət obyekt-
lərinin istifadəyə verilməsi, gö-
rülən işlərə verilən yüksək dəyər 
kimi qiymətləndirmək olar.
- Şəmsəddin müəllim, səmimi qeyd 
edim ki, həqiqətən, Xaçmaz hazır-
da öz gözəlliyi ilə insanı valeh 
edir. Şəhərin daha da gözəlləşmə-
sində sizin xüsusi qayğı və diqqə-
tiniz, doğrudan da, bariz şəkildə 
özünü göstərir. Hələ Fəvvarələr 
bağı… Şəhərə şox qeyri-adi və əs-
rarəngiz görünüş bəxş edir…
- Nə deyə bilərəm?! (gülümsəyir) 
Biz hər bir fəvvarənin tikintisinə 
xüsusi diqqətlə yanaşmışıq. Dün-
yanın bir çox ölkələrində gör-
düklərimizdən faydalanmışıq. 
Necə deyərlər, - dünya gör-götür 
dünyasıdır. Biz də gözümüzü 
oxşayan gözəllikləri götürməyə, 
uğurla tətbiq etməyə çalışmışıq. 
Eləcə də Fəvvarələr bağı... Biz onu 
M.Rəsulzadə küçəsi boyu daha da 
genişləndirmişik. Burada yeni ya-
şıllıqlar, ağac və dekorativ güllər 
əkilmiş, oturacaqlar qoyulmuşdur. 
Bildiyiniz kimi, Azərbaycanda çay 
süfrəsi son dərəcə maraq doğurur. 
Son illərdə Azərbaycanın bu sahə-
də də nüfuzunu bərpa etməklə 
bağlı böyük işlər görülür, yeni çay 
plantasiyları salınır, xarici ölkələrə 
çay ixracı artırılır.  Sizlər də yaxşı 
bilirsiniz ki, çay və çay süfrəsi mə-
dəniyyəti xalqımızın qədim milli 
adət və ənənələrinin bir növü ol-
maqla yanaşı, qonaqpərvərliyimi-
zin bariz nümünəsidir. Bu adət və 
ənənələrin yaşadılması üçün Xaç-
maz şəhərinin Bakı prospektində 
“Seyrəngah” parkında respubli-
kada ən hündür sayılan - 12 metr 
hündürlüyündə “Samovar” inşa 
edilmişdir. Bununla, həmçinin 

qonşu ölkələrə göstərmək istərdik 
ki, çay, çay dəstgahı, çay süfrəsi 
mədəniyyəti tarixən yüksək ol-
muşdur və bu ənənə bu gün də 
qorunub saxlanılır. Mən çox sevi-
nirəm ki, həm şəhər sakinləri, həm 
də qonaqlarımız çay süfrəsindən 
geniş istifadə edirlər.
Şəhərə gözəllik verən həm də bi-
naların xarici görünüşüdür. Bu 
işdə də biz dünya ölkələrinin 
təcrübəsindən faydalanmağa ça-
lışırıq. Bununla əlaqədar olaraq 
N.Nərimanov küçəsində, Heydər 
Əliyev parkının yaxınlığında olan 
4 beşmərtəbəli binanın və digər ti-
kililərin fasad hissəsi milli arxitek-
tura üslubunda üzlənmiş, Xaçmaz 
şəhərində ulu öndər Heydər Əli-
yevin adını daşıyan prospektin gi-
rişində “Tower” körpüsünə oxşar 
giriş qapısı inşa edilmişdir. Mən 
bir inşaatçı-memar kimi, London-
da olan “Tower” körpüsünü me-
marlıq abidəsi kimi çox bəyənirəm 
və istədim ki, ona bənzər bir tikili 
Xaçmaz şəhərində də olsun. Eyni 
zamanda, lampa haqqında da 
məlumat verim. Bildiyiniz kimi, 
1990-1993-cü illərdə Naxçıvan ağır 
blokada şəraitində yaşayırdı və bu 
şəraitdə ulu öndər Heydər Əliyev 
cənabları öz iş otağında hər gün 
gecə saat 3-4-ədək neft lampası 
işığında işləyirdi, bu illərin xatirə-
sini yaddaşlarda saxlamaq üçün 

və Azərbaycanımızın alovlar di-
yarı olmasını, neft lampasının bi-
zim xalqın dərin tarixi köklərinə 
bir işarə olduğunu nəzərə alaraq, 
Xaçmaz şəhərinin 5 yerində hün-
dürlüyü 12-14 metr olan lampalar 
quraşdırılmışdır. Bütün bunlar isə 
Xaçmazın gecələrinin çox gözəl 
və möhtəşəm görünməsinə öz 
töhfəsini verir. Bu gözəlliklərin 
işığında isə biz həm də elektrik 
enerjisindən çox səmərəli istifadə 
edir, regionun hər bir yerində in-
sanların, sözün həqiqi mənasında, 
işıqlı günlər yaşamasına çalışırıq. 
Bu məqsədlə  Xaçmaz istilik elekt-
rik stansiyası Azərbaycanın şimal 
bölgəsinin elektrik enerjisi ilə təc-
hizatında vacib rol oynayır. Keçən 
illər ərzində “Azərişıq” ASC tərə-
findən rayonun yüksək gərginlikli 
və paylayıcı elektrik şəbəkəsinin 
yenidən qurulması istiqamətində 
bir sıra əhəmiyyətli işlər görül-
müşdür. Rayonun müxtəlif əra-
zilərində 188 ədəd yüksək gərgin-
likli və 1981 ədəd paylayıcı şəbəkə 
dayaqları dəyişmiş, 155 km SİP 
kabel çəkilmiş, 19 ədəd trasforma-
tor yenisi ilə əvəz edilmişdir. 
- Rayonda son illərdə görülən işlər, 
infrastruktur tədbirləri haqqında 
nə deyə bilərsiniz?
 -2017-ci ildə rayona müxtəlif 
sahələr üzrə 34 milyon manat 
özəl investisiya qoyulmuşdur ki, 
bunun 24,2 milyon manatı kənd 
təsərrüfatı məhsullarının isteh-
salı və emalı, 7,4 milyon manatı 
ticarət sahələrinin payına düşür. 
Əsas kapitala yönəlmiş investisi-
yaların həcmi 107 milyon manat  
və ya 12% çox olmuşdur. Əlbəttə,  
bu sahədə həllini gözləyən bir sıra 
çətinliklər mövcuddur. Bunlardan 
ən asası rayonun infrastrukturu-
nun müasir tələblərə tam uyğun 
olmamasıdır, digəri kommuni-
kasiya xətlərinin hələ rayonun 
bəzi yerlərinə çəkilməməsidir. Bu 
məsələlərlə bağlı cənab preziden-
timizin göstərişlərinə əsasən yeni 
yollar çəkilir, həmçinin Xaçmaz 
şəhərinin su və kanalizasiya xətlə-
ri yenidən qurulur. 
Bildiyiniz kimi, rayonunun çox 
böyük turizm potensialı var. La-
kin regionun inkişafına ən böyük 
maneə burada təbii qazın olma-
ması, yol infrastrukturunun pis 
vəziyyətdə olması ilə bağlı idi. 
Möhtərəm prezidentimizin göstə-
rişinə əsasən Xaçmaz-Xudat av-
tomobil yolunun tam yenidən 
qurulması işləri aparılmış və isti-
fadəyə verilmişdir. Bundan əlavə, 
rayonun turizm zonasında olan 
19 kəndin (Nabran, Turist, Dal-
ğalı, Samur çay, Şimali, Günəşli, 
Tel, Yaquboba, Xanoba, Səlimoba, 
Vələmir, Meşəli, Sahillər, Aşağıo-
ba, Aslanoba, Seyidli, Xuray, Çax-
çaxlı, Pərdiqıran) qazlaşdırılması 
lahiyəsinin həyata keçirilməsinə 
başlanılıb. 
Artıq 17 yaşayış məntəqəsində 
qaz çəkilişi işləri başa çatdırıl-
mış, digər 2 kənddə işlər davam 
edir. Hazırda rayonun 151 yaşa-
yış məntəqəsindən 96-na təbii qaz 
verilir. Abonentlərin sayı 34950-
yə çatmışdır ki, bu da rayon əha-
lisinin 91%-ni təşkil edir. Bu işlər 
həmin ərazilərin ekosisteminin 
qorunub saxlanmasına və kənd 
turizminin və ekoturizmin inkişa-
fına böyük dəstək olacaq. 
Yekun olaraq onu deyə bilərəm ki, 
müstəqillik illərində Azərbaycan döv-
lətinin çox böyük uğurları olmuşdur. 
Bu il Azərbaycan Xalq Cümhuriyyə-
tinin 100 illiyinin ölkə səviyyəsində 
yüksək, təntənəli surətdə keçirilməsi 
də bu uğurların bir növ real təcəssü-
mü idi. Qurucusu ulu öndər Heydər 
Əliyev olan Azərbaycan dövlətinin 
gələcəyə hədəflənmiş böyük inkişaf 
strategiyası var. Ölkədə həyata keçi-
rilən iqtisadi siyasət Azərbaycanın 
iqtisadi qüdrətinin daha da artmasına 
xidmət edir. Xaçmaz rayonu da bu 
inkişaf müstəvisində daim çiçəklənən, 
inkişaf edən rayonlardan biri olaraq 
qalacaqdır. 

Müsahibəni apardı: 
Mətanət Hüseynova
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Yazı Azərbaycan Respublikasının Prezidenti yanında Kütləvi İnformasiya Vasitələrinin İnkişafına Dövlət Dəstəyi Fondu 
tərəfindən maliyyələşdirilən “Azad sahibkarlığın və liberal iqtisadiyyatın təşviqi” layihəsi çərçivəsində çap olunub.

(əvvəli ötən sayımızda )
Yeni yaradılmış hökumətin ilk addımı 
dekabrın 28-də Paris sülh konfransına 
göndəriləcək nümayəndə heyətinin 
tərkibini müəyyən etmək oldu. Hö-
kumətin təqdimatı ilə təşkil edilmiş 
nümayəndə heyətinə Azərbaycan par-
lamentinin sədri Əlimərdan bəy Top-
çubaşov rəhbərlik edirdi.
Azərbaycan nümayəndələri Parisə 
viza almaq üçün  çətinliklərlə qarşı-
laşdılar. 3 ay İstanbulda gözlədikdən 
sonra  nümayəndələr İstanbul-Səla-
nik-Pirey (Afina)-Neapol-Roma marş-
rutu ilə Parisə yola düşdülər. 
1919-cu il mayın 2-də ABŞ prezidenti 
V.Vilsonun təşəbbüsü ilə Azərbaycan 
məsələsi ilk dəfə Paris konfransının 
Dördlər Şurasının iclasında müzakirə 
edildi. Parisə gəldikdən sonra Azərbay-
can nümayəndələri may ayı ərzində Bö-
yük Britaniya, Polşa, Gürcüstan, Dağ-
lılar Respublikası,  Ermənistan və İran 
nümayəndələri ilə görüşlər keçirdilər.
Avqusun 19-da və 26-da sülh konfran-
sının sədrinə məktubla müraciət olun-
du. Bu  sənədlərdə Qafqazdakı vəziy-
yət ətraflı təhlil edilərək,  konfrans 
qarşısında Denikinin Könüllü ordusu 
ilə bağlı üç mühüm tələb qoyulurdu: 
1) könüllü ordu Dağıstan vilayətinə 

münasibətdə müttəfiq komandanlığı-
nın müəyyən etdiyi demarkasiya xət-
tini pozmamalıdır; 2) könüllü ordu ən 
qısa vaxtda Dərbənddən çıxmalıdır; 
3) könüllü ordunun əlinə keçən Xəzər 
donanmasının gəmiləri  Azərbaycan 
hökumətinə  qaytarılmalıdır.
Könüllü ordu ilə bağlı Azərbaycan 
nümayəndələrinin Parisdə qarşılaşdı-
ğı çətinliklər 1919-cu ilin sonunadək 
davam etdi. 
Azərbaycan nümayəndələrinin qarşı-
laşdığı ciddi çətinliklərdən biri də ermə-
nilərin “Böyük Ermənistan” yaratmaq  
məqsədilə irəli sürdükləri ərazi iddiala-
rına qarşı mübarizə ilə bağlı idi.
1919-cu ilin noyabr-dekabr aylarında 
müttəfiqlər arasında aparılan danışıqlar 
Azərbaycanın müstəqilliyinin tanınma-
sını artıq reallaşdırmışdı. Bu məqsədlə 
və  Böyük Britaniyanın təşəbbüsü ilə 
1920-ci il yanvarın 10-da  Paris sülh konf-
ransı Ali Şurasının sessiyası çağırıldı. Bir 
gün  sonra, yanvarın 11-də müttəfiqlərin 
Ali Şurası İngiltərənin xarici işlər naziri 
Corc Kerzonun təklifi ilə aşağıdakı  məz-
munda qərar qəbul etdi: 
“Müttəfiqlər və Birlik ölkələri Azər-
baycan hökumətini de-fakto səviyyə-
sində tanıyırlar”. 
Azərbaycan istiqlaliyyətinin Paris sülh 

konfransı tərəfindən tanınması tarixi 
əhəmiyyətli hadisə idi.  Azərbaycanın 
müstəqilliyinin tanınması ona olan ma-
rağı artırdı. Belçika, İsveçrə, Hollandi-
ya, Çexiya və Slovakiya, Finlandiya və 
digər dövlətlər Bakıda öz konsulluqla-
rını açdılar. ABŞ, İngiltərə, Fransa və 
İtaliya Azərbaycanla iqtisadi əlaqələri-
ni genişləndirməyə başladı. 1920-ci il 
martın 20-də Azərbaycanla İran arasın-
da əməkdaşlığın bütün sahələrini əhatə 
edən saziş və müqavilələr imzalandı. 
Tərəflər arasında imzalanan dostluq 
müqaviləsinə əsasən, İran Azərbaycan 
Xalq  Cümhuriyyətini de-yure tanıdı. 

Qısa müddətdə Tehranda Azərbayca-
nın səfirliyi, Təbrizdə də baş konsul 
agentlikləri yaradıldı.
1920-ci ilin yanvarında RSFSR-in xa-
rici işlər komissarı G.V.Çiçerindən iki 
nota alındı. İkinci nota daha  hədələ-
yici məzmuna malik idi. G.V.Çiçeri-
nin notasında Fətəli xan Xoyskinin 
birinci notaya 14 yanvar tarixli cavabı 
təhlil edilir, Azərbaycan hökumətinin 
Rusiyanın daxili işlərinə qarışmamaq 
mövqeyi Denikinlə mübarizədən imti-
na kimi qiymətləndirilirdi.
Rusiya ilə 1920-ci ilin yanvarından 
başlanan diplomatik qarşıdurmanın 

arxasında əslində Bakı neftinə sahib 
olmaq iddiaları dururdu.  Qırmızı 
Ordu tərəfindən Bakıya hücum əmə-
liyyatı hazırlanmışdı və onlar Levan-
dovskinin başçılığı ilə aprelin 25-26-da 
Azərbaycan sərhədlərini aşdılar. Hər-
bi qüvvələr, əsasən, Qərb cəbhəsində 
olduğu üçün Qırmızı Orduya qarşı 
əsaslı müqavimət göstərmək mümkün 
olmadı. Səməd bəy Mehmandarovun 
aprelin 27-də əlavə qüvvələr  göndə-
rilməsi üçün ordunun yerləşdiyi Qərb 
cəbhəsinə vurduğu təcili teleqramın 
da heç bir əhəmiyyəti olmadı. 1920-
ci ilin aprelində baş vermiş ciddi hö-
kumət böhranının özü də 11-ci  Qırmı-
zı Ordunun Bakıya daxil olması üçün 
əlverişli şərait yaradırdı. 
Aprelin 27-də  gündüz saat 4-də Azər-
baycan bolşevikləri 11-ci ordu dəstələ-
rinin Biləcəri stansiyasında  dayandı-
ğına arxalanaraq, Rusiya Kommunist 
(bolşeviklər) Partiyası Qafqaz Diyar 
Komitəsinin Bakı bürosu və Fəhlə Kon-
fransı adından Parlamentə hakimiyyə-
ti təhvil vermək haqqında  ultimatum 
təqdim etdilər. Parlament hakimiyyəti 
dinc yolla bolşeviklərə vermək barə-
də qərar qəbul etdi. 11-ci ordu Bakıya 
daxil oldu. Azərbaycan yenidən Rusi-
ya tərəfindən işğal olundu. 

Əvvəlki illərdə olduğu kimi, cari 
ildə də Azərbaycanda dinamik inki-
şaf tempi qorunub saxlanılmış, qar-
şıya qoyulan bütün layihələr uğurla 
reallaşmışdır. İlin doqquz ayı ər-
zində ölkə iqtisadiyyatı, yəni ümu-
mi daxili məhsul 0,8 faiz, qeyri-neft 
sənayesi 10,5 faiz artmışdır. İnflya-
siya 2,6 faiz, əhalinin gəlirləri isə 9,5 
faiz artmışdır. Ölkənin valyuta eh-
tiyatları artaraq 45 milyard dollara 
çatmışdır. Bu müddət ərzində ölkə 
iqtisadiyyatına 9 milyard dollar 
sərmayə qoyulmuşdur ki, bunun da 
5,6 milyard dolları qeyri-neft sekto-
runa yönəldilmişdir.
Regionların inkişafında da nəzərə-
çarpacaq irəliləyişlər baş vermiş, 
aqrar bölmə üzrə planlaşdırılan 
tədbirlər və islahat proqramları 
vaxtında icra olunmuşdur. İnkişaf 
və yüksəliş dalğası Quba rayonun-
dan da yan keçməmişdir. Cari ilin 
oktyabr ayının 11-də bu rayona 
səfər edən ölkə prezidenti cənab 
İlham Əliyev burada görülən işlə-
ri yüksək qiymətləndirmiş, bir sıra 
yol-infrastruktur, sosial-mədəni, 
istehsal və emal müəssisələrinin 
açılışını reallaşdırmışdır. 
Quba rayonu həm turizm cəlbe-
diciliyi, həm də kənd təsərrüfatı, 
xüsusilə də meyvəçilik potensi-
alı baxımından geniş imkanlara 
malikdir. Bölgə iqtisadiyyatının 
ixtisaslaşdırılması strukturunda 
bu iki istiqamət rayon üçün ön 
mövqeyə çıxarılıb. Dövlət bu sahə-
də öz dəstək və köməyini əsirgə-
mir. Bu dəstək ölkə prezidentinin 
bölgələrə səfəri zamanı açılışını 
etdiyi onlarla iri layihələrdə real 
təcəssümünü tapır.
Quba rayonuna səfəri çərçivəsin-
də cənab Prezident İlham Əliyev 
və birinci xanım Mehriban Əli-
yeva Meyvəçilik və Çayçılıq Elmi 
Tədqiqat İnstitutunun əsaslı tə-
mirdən sonra fəaliyyəti ilə tanış 
olublar. 1926-cı ildən fəaliyyət 
göstərən rayonun Zərdabi qəsə-
bəsində yerləşən bu institutda 59 
nəfər alim, elmi işçi çalışır. Cənab 
prezidentin 2015-ci ildə imzaladı-
ğı sərəncam əsasında burada ge-
niş yenidənqurma işləri aparılmış, 

kommunal sistem yenilənmiş, yar-
dımçı binalar və təsərrüfatlar ya-
radılmışdır. İnstitutda, həmçinin 
müasir avadanlıqlarla təchiz olun-
muş torpaq, bitki və su analizlə-
ri ilə məşğul olan aqroekologiya 
və analiz, bitkilərin mikroxlonal 
çoxaltma üsulu ilə artırılması labo-
ratoriyası yaradılmış, alınmış bitki 
sortlarının böyüdülməsi və uy-
ğunlaşdırılması məqsədilə xüsusi 
istixana-tingçilik kompleksi tikilib 
istifadəyə verilmişdir. İnstitutda 
yaradılan yeni sahələrdə 35 əlavə 
iş yerləri açılıb. Burada 75 hektar 
ərazidə Lənkəran Çayçılıq filialı, 
19 hektar ərazidə Abşeron təc-
rübə stansiyası, 50 hektarda Qə-
bələ, 97 hektarda isə Göyçay da-
yaq məntəqələri yerləşir. Bundan 
başqa, Zaqatala dayaq məntəqəsi, 
Zərdabi elmi-təcrübə stansiyası və 
Quba yardımçı təcrübə stansiyası 
da institutun balansına daxildir. 
Əsas missiyası məhsuldar meyvə 
sortlarının yaradılması, onların 
yüksək texnologiyalar əsasında 
becərilməsi və təsərrüfatlarda ya-
yılması olan institutun 50 hektar 
ərazisində 2017-2018-ci illərdə 
yeni bağlar salınıb. Son illər ər-
zində institut Almaniyanın, Çi-
nin, Fransanın və digər ölkələrin 
qabaqcıl meyvə və seleksiya üzrə 
elmi-tədqiqat mərkəzləri və uni-
versitetləri ilə geniş əməkdaşlıq 
əlaqələri qurub. Bütün bunlar elmi 
və texnoloji yeniliklərin Azərbay-
cana gətirilməsində, müasir stan-
dartlara uyğun kadrların hazır-
lanmasında müstəsna əhəmiyyət 
kəsb edir.
Qubaya səfəri zamanı dövlət 
başçısına yeni layihə – "Kənd-
dən şəhərə" layihəsi haqqında 
məlumat verilib. Layihə çərçivə-
sində müasir tipli yarmarkaların, 
pərakəndə satış mərkəzlərinin, 
online sifariş xidmətlərinin yara-
dılması və tətbiqi nəzərdə tutu-
lur. Layihənin icrası nəticəsində 
sahibkarlıq subyektlərinin birba-
şa bazarlara çıxışı təmin ediləcək, 
həmçinin şəhər əhalisinə kənd 
təsərrüfatı məhsullarının innova-
tiv yollarla və əlverişli qiymətlərlə 

çatdırılması problemi öz həllini ta-
pacaq. Layihənin struktur bölmə-
si olaraq Aqrar Birja yaradılacaq 
ki, burada satıcı-alıcı əlaqələri-
nin funksional şəkildə qurulma-
sı mümkün olacaq, həm də kənd 
təsərrüfatı məhsullarının qiymət-
lərinin tənzimlənməsi vahid baza-
dan idarə olunacaq. Bu tədbirlərin 
həyata keçirilməsi yaxın müddət 
ərzində aqrar bölmənin inkişafına 
öz təsirini göstərəcək, eyni zaman-
da kənd təsərrüfatı məhsullarının 

istehsalı ilə məşğul olan yeni züm-
rə sahibkarlıq subyektlərinin də 
işini asanlaşdıracaq.
Qubada, həmçinin ölkə başçısının 
və birinci xanımın iştirakı ilə "Qu-
baekoaqrar" MMC-nin kənd təsər-
rüfatı məhsullarının istehsalı za-
vodu istifadəyə verilmişdir. Öncə 
qeyd etmək lazımdır ki, Xaçmaz 
iqtisadi rayonunda ümumi dəyə-
ri 376 milyon manat olan 2624 la-
yihənin maliyyələşdirilməsinə 201 
milyon manat güzəştli kredit veri-
lib. Həmin çərçivədə yaradılan is-
tehsal və emal müəssisələri xarici 
bazarlara çıxış əldə etmişlər. Belə 
ki, Xaçmaz fındıq emalı zavodu 
ötən il 2 milyon dollar dəyərində 

fındıq, Loqistik Mərkəz və meyvə 
emalı zavodu 500 min dollar dəyə-
rində quru meyvə, Qusar Regional 
Loqistika Mərkəzi 6,2 milyon dal-
lar dəyərində meyvə ixracı həyata 
keçirib. Keçən il 186,4 min hektar 
meyvə bağlarından, ümumilikdə, 
955 min ton meyvə tədarük olu-
nub. Məhsulun 29 faizi, əsasən, 
Rusiya, Ukrayna, İtaliya, İsveçrə 
və Almaniya olmaqla, qalan məh-
sullar digər ölkələrə  ixrac edilib. 
Yığılan məhsulun 125,3 min tonu 

Quba rayonunun payına düşür.
"Qubaekoaqrar" MMC-nin kənd 
təsərrüfatı məhsulları istehsalı 
zavodu sutkada 4 ton fındıq və 2 
ton quru meyvə istehsal gücünə 
malikdir. Müəssisədə meyvələrin 
qurudulması, fındığın  qovrul-
ması və qablaşdırılması və alma 
çipsi xətləri quraşdırılıb. Əhalidən 
tədarük edilən meyvələr, ilk növ-
bədə çeşidlənir, yuyulur, içlikdən 
təmizlənir, dilimlənir və xüsusi 
qaydada qablaşdırılaraq quru-
dulmaq üçün sobaya yerləşdirilir. 
Sobada hər bir meyvə növünün 
xüsusiyyəti nəzərə alınaraq onlar 
üçün proqnozlaşdırılmış xüsusi 
rejimdə qurutma prosesi yerinə 

yetirilir. Müəssisədə tələbata uy-
ğun olaraq, əsasən alma, armud, 
gavalı, ərik, alça quruları, həm-
çinin alma çipsi istehsal oluna-
raq müxtəlif çəkilərdə paketlənir. 
Meyvə quruları sənaye üsulu ilə 
istehsal olunduğu üçün dadına, 
əmtəə nişanına və qablaşdırma sə-
viyyəsinə görə fərqlənir: Azərbay-
can brendi altında xarici bazarlara 
çıxarılan, bu cür məhsullar öz alı-
cısını tez tapa bilir.
Fındığın emalı xəttində isə məh-
sul ilkin olaraq qurudulur, qabıq-
dan təmizlənir və sonra xüsusi re-
jimdə sobaya qoyulur. Qovrulmuş 
fındığın soyudulduqdan sonra 
müxtəlif çəkilərdə vakuum paker-
lənməsi prosesi həyata keçirilir, 
istehsal olunan məhsullar daxili 
bazarla yanaşı, "Made in Azerba-
ijan" brendi altında xarici bazar-
lara, xüsusilə də Rusiya və ərəb 
ölkələrinə ixrac olunur.
Zavodun xammala olan tələbatı 
Quba və ətraf rayonlardan təda-
rük edilən məhsullar hesabına 
ödəniləcək. Bu isə öz növbəsində 
kiçik ailə-fermer təsərrüfatlarının 
genişlənməsinə və inkişafına müs-
bət təsir göstərəcək, regionda yeni 
meyvə bağlarının salınmasına 
stimul yaradacaq. Sonucda yetiş-
dirilən məhsul zay olmadan, key-
fiyyətini itirmədən emal prosesinə 
cəlb olunacaq. Hazır məhsullar 
xarici bazarlara çıxarılacaq ki, bu 
da rayonun iqtisadi imkanlarının 
artmasına, əhalinin pul gəlirləri-
nin və rifah halının yüksəlməsinə 
böyük təkan verəcəkdir.
Açığını etiraf etmək lazımdır ki, 
sovet sistemi çökdükdən son-
ra uzun illər meyvəçiliyə maraq 
həddindən artıq azalmışdı. O 
vaxtlar bir çox meyvə bağları kə-
silib məhv edilirdi, odun materialı 
kimi istifadə olunurdu. Məhsulun 
az qala 70-80 faizi zay olub tulla-
nırdı. "Qubanın ağ alması" bazar-
ların piştaxtalarından yoxa çıxırdı. 
Emal müəssisələrinin, demək olar 
ki, hamısı öz fəaliyyətini dayan-
dırmışdı. 
2004-cü ildən başlayaraq cənab 
prezidentin rəhbərliyi ilə həyata 

keçirilən iqtisadi islahatlar, qəbul 
edilən Dövlət Proqramları, bütün 
sahələrlə bərabər, meyvəçiliyi 
də güclü inkişaf axarına çıxardı. 
Dövlət başçısının xüsusi diqqət və 
qayğısı kənd təsərrüfatı məhsul-
larının, o cümlədən meyvəçiliyin 
inkişafına, necə deyərlər, "ikinci 
nəfəs" verdi. 
Bu gün nəticə göz qabağındadır. 
Yaxın bir neçə il ərzində daha 
uğurlu və əlamətdar hadisələrin 
şahidi olacağıq.
Sözügedən zavodun xammala 
olan tələbatının davamlı şəkildə 
ödənilməsini təmin etmək məqsə-
dilə tutumu 2 min ton olan soyu-
ducu anbar kompleksinin qurul-
ması, mövcud istehsal gücünün 2 
dəfə artırılması, cem və mürəbbə 
istehsalının təşkili və digər tədbir-
lərin həyata keçirilməsi nəzərdə 
tutulur.
Ümumi dəyəri 3,6 milyon manat 
olan investisiya layihəsinin maliy-
yələşdirilməsinə İqtisadiyyat Na-
zirliyinin  Sahibkarlığın İnkişafı 
Fondu tərəfindən güzəştli kredit 
ayrılıb və bu layihəyə investisiya 
təsdiqi sənədi verilib.
İlkin mərhələdə müəssisədə ildə 
təqribən 2,6 milyon manat dəyə-
rində və ya 1,3 min ton məhsul 
istehsalı nəzərdə tutulur. Region-
larda bu tipli modern istehsal və 
emal müəssisələrinin yaradılması 
Azərbaycanın iqtisadi gücünün və 
qüdrətinin göstəricisidir. Bu həm 
də yeni nəsil kiçik və orta sahib-
karlıq zümrəsinin yetişməsi üçün 
real imkanlar açır.
Quba rayonu Azərbaycanın axar-
lı-baxarlı, dilbər guşələrindən biri-
dir. Bu yerlərə təbiət hər şey bəxş 
edib – vüqarlı dağlar, zümrüd 
meşələr, buz kimi bulaqlar...
İyindən, rayihəsindən insanı bihuş 
edən alma, armud, gavalı bağları, 
fındıq kolları, qoz ağacları, güllər, 
çiçəklər tanrının verdiyi bu gözəl-
liklərə bir ecazkarlıq və təravət 
əlavə edib. Ona görə də Quba hə-
mişə qonaqlı-qaralıdır...

Zülfü İLYASOV,
bölgə müxbiri
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ALLAH RƏHMƏT ELƏSİN!

Milli Məclisin İqtisadi siyasət, sənaye və sahibkarlıq komitəsinin sədri, akademik Ziyad Səmədzadə
Azərbaycan Dövlət və İnşaat Universitetinin rektoru Gülçohrə Məmmədovaya əzizi

 ALİM BABAYEVİN
vəfatından kədərləndiyini bildirir və dərin hüznlə başsağlığı verir.

Milli Məclisin İqtisadi siyasət, sənaye və sahibkarlıq komitəsinin sədri, akademik Ziyad Səmədzadə 
iqtisadiyyat nazirinin müavini Sevinc Həsənovaya atası 

TELMAN HƏSƏNOVUN
vəfatından kədərləndiyini bildirir və dərin hüznlə başsağlığı verir.

(əvvəli ötən saylarımızda)
Satışın stimullaşdırılması-
nın bu metodunun  digər 
variantı da mövcuddur. Bu 
zaman əmtəələr dəst halın-
da (adətən, iki-üç əmtəədən)  
formalaşır, bununla belə, 
əgər hər bir əmtəə ayrılıqda 
əldə olunarsa, dəstin dəyə-
rinə aşağı qiymət qoyulur. 
Mağazanın müəyyən iş vax-
tında qiymət güzəşti.  Belə 
bir  aksiyanın vəzifəsi alıcıla-
rın sayının az olduğu saatlar-
da onların axınlarının artma-
sından ibarətdir. Adətən, bu, 
səhər və axşam saatlarında 
olur. Çünki həmin vaxt  əha-
linin əsas kütləsi işləyir və 
mağazaya getmək imkanı  olmur. 
Sadə diskont proqramları. Bu aksi-
ya tələb edir ki, sadə diskont kartın 
sahibi bu ticarət şəbəkəsinin mağa-
zasında növbəti alqılar zamanı qiy-
mət güzəşti hüququnu əldə etsin. 
Bu zaman qiymət  güzəştlərinin öl-
çüsü 3-10% təşkil edir.
Yığım diskont kartları. Satışın 
stimullaşdırılmasının bu metodu 
sadə diskont proqramının təkmil-
ləşdirilmiş variantıdır. Bu zaman 
güzəştlər təklif olunmur, yığım 
mağazada alıcılar tərəfindən tək-
rar alqılar baş verdikcə artır. 
Bonus proqramı. Bonus proqramı 
diskont proqramının modifikasi-
yasıdır. Bu zaman alıcıya  bonus 
kartı verilir və  hər alqı zamanı 
onun üzərinə müəyyən ballar  (və 
ya bonuslar) gəlir. 
Güzəştlərin oynanılması  üzrə lote-
reya. Bu  aksiya özün də lotereyanı 
və qiymət gü zəşt lərini birləşdirir. 
Bu zaman mağazada lotereya ke-
çirilir və onun mükafatı kimi qiy-
mət  güzəştləri çıxış edir. 
Satışın stimullaşdırılması üsulla-

rından biri xırda topdansatış ti-
carətdir. Bu zaman mağazada  aşa-
ğı qiymətlə əmtəəni almaq təklif 
olunur. Lakin  bir şərtlə ki, siz dörd 
ədəd əmtəə vahidindən az olmaya-
raq məhsul almalısınız. 
Satışın stimullaşdırılmasının di-
gər bir  üsulu köhnə işlənmiş 
əmtəəni müəyyən əlavə ödəniş 
etməklə yeni əmtəəyə dəyişmək-
dir. Belə  üsul kifayət qədər baha-
lı, uzunmüddətli istifadədə olan 
predmetlər (avtomobil, məişət 
texnikası, mebel və s.) üçün yarar-
lıdır. Bununla belə, alıcı tullamağa 
təəssüf etdiyi üçün  əmtəəni satır 
və eyni zamanda, yeni əmtəənin 
alınmasına görə güzəşt əldə edir. 
Hədiyyələrlə stimullaşdırılma. 
Satışın stimullaşdırılmasının bu 
növü tələb edir ki, alqı baş verən 
zaman alıcıya hədiyyə formasında 
mükafat verilsin. Hədiyyə  aşağı-
dakı hallarda verilə bilər:
- hər onuncu, yüzüncü və s. alıcıya 
(bu, alıcılar axınının artmasına 
səbəb olacaqdır); 
- müəyyən  məbləğdə alqının baş 
verməsi zamanı (bu, orta çekin ar-

tımını təmin edəcəkdir);
- müəyyən əmtəələrin və 
ya konkret ticarət  mar-
kalı əm təələrin müəyyən 
edilməsi zamanı (bu,  
məqsədli satışlar, yəni 
konkret əmtəələrin sa-
tışını stimullaşdıracaq). 
Oyunların stimullaşdı-
rılma sı. Bu tədbirlər 
bloku özündə müxtəlif 
oyunları, müsabiqələri,  
lotereyaları ehtiva edir. 
Bu tədbirlərin məqsə-
di dostluq atmosferinin 
for ma  laşmasından, bay-
ram əh val-ruhiyyəsinin 
yaradıl ma sından, alıcı-
larla əks əla qə nin forma-

laşmasından iba rətdir. 
Xidmətlərin stimullaşdırılma sı. 
Satışın  stimullaşdırılmasının bu 
metodu alqının baş verməsi üçün  
sövqedici motiv qismində əlavə 
xidmətlərin alıcılara təklif edilməsi-
ni tələb edir. Mağazanın təklif etdi-
yi əlavə xidmətlərə aiddir:
- yuxarı mərtəbələr daxil olmaqla, evə 
əmtəənin (iri qabaritli) pulsuz çatdı-
rılması;
- əmtəənin pulsuz quraşdırılması və 
pulsuz texniki xidmətləri;
- əmtəənin pulsuz təmiri;
- əmtəənin zəmanətli xidməti;
- əmtəənin hədiyyə ilə qablaşması;
- pulsuz qaynar xətt və məsləhət 
mərkəzi;
- kataloq üzrə əmtəələrin əldə olun-
ması imkanı;
- müxtəlif nominal dəyərlə hədiyyə 
sertifikatlarının  alqısı imkanı.
Xidmətlərin stimullaşdırılmasına 
alıcılara  nəzakətli xidmətin gəstə-
rilməsi də daxildir. 

F.M.Qarayev, 
BDU-nun dosenti

Azərbaycanın xaricdə tanı-
dılması və turistik imkanla-
rının təbliğinə dəstək məqsə-
dilə Dövlət Turizm Agentliyi, 
Azərbaycan Turizm Bürosu və 
Azərbaycan Konqreslər Büro-
sunun təşkilatçılığı ilə “Global 
Influencer Day” tədbirinə dəvət 
olunmuş xarici influenserlər 
üçün xüsusi tanışlıq proqramı 
həyata keçirilib.
Dövlət Turizm Agentliyindən 
AZƏRTAC-a bildirilib ki, Tür-

kiyə, Ukrayna, Qazaxıstan, 
Rusiya, Avstraliya, Rumıniya, 
Latviya, BƏƏ kimi ölkələrdən 
olan qonaqlar “İçərişəhər” Döv-
lət Tarix-Memarlıq Qoruğunda 

gəzintidən sonra Bakının digər 
turistik yerləri ilə tanış olub-
lar. Onlar üçün xalça toxuma, 
armudu stəkan üzərində rəsm, 
milli mətbəx nümunələrinin 
hazırlanması, xına ilə naxış 
vurma, neftlə şəkil çəkmə üzrə 
ustad dərsləri keçirilib, milli 
musiqimiz nümayiş etdirilib. 
Bununla da “İnnovasiya həftə-
si” çərçivəsində keçirilən “Glo-
bal Influencer Day” tədbiri başa 
çatıb.

Dövlət Turizm Agentliyinin 
dəstəyi ilə Vyetnam turizm 
şirkətləri ilə yerli turizm agent-
liklərinin görüşü keçirilib. 50-
dən çox yerli şirkətin iştirak 
etdiyi görüşdə Azərbaycanla 
bağlı təbliğat materialları pay-

lanılıb, Vyetnamın turizm im-
kanları təqdim olunub.
Dövlət Turizm Agentliyindən 
AZƏRTAC-a bildirilib ki, görüş 
Vyetnamdan olan media nü-
mayəndələri və turizm şirkət-
lərindən ibarət olan qrupun 

Azərbaycanın turizm poten-
sialı ilə yaxından tanış olması 
məqsədilə təşkil olunan səfər 
çərçivəsində reallaşıb. Səfər za-
manı vyetnamlı qrup Bakı, Şəki 
və Qəbələ şəhərlərinin turistik 
yerlərini ziyarət edərək, turizm 
imkanları ilə tanış olublar. Qru-
pun ölkəmizə səfəri Azərbay-
canın Vyetnamdakı səfirliyinin 
təşəbbüsü və Dövlət Turizm 
Agentliyinin təşkilatçılığı ilə 
həyata keçirilib.
Azərbaycanda çəkilən video və 
foto materiallar əsasında Vyet-
nam televiziya kanallarında sil-
silə verilişlərin nümayiş etdiril-
məsi planlaşdırılır.

İndi Amerika «NASA» aerokosmik agentliyi var 
gücü ilə «Mars 2020″ missiyasına hazırlaşır.»IC-
Tinfo.az» «hi-news.ru» resursuna istinadən bil-
dirir ki,sınaqların planlaşdırılmış ardıcıllığı çər-
çivəsində yaxın vaxtlarda üçüncü mərhələ kimi 
ASPIRE-in (Advanced Supersonic Parachute 
Inflation Research Experiment) paraşüt siste-
minin yoxlanmasına başlanılacaq.Uçucu aparat 
dördüncü planetin səthinə təhlükəsiz enməni 
təmin etməyə kömək etməlidir.
Testlər zamanı paraşütün sisteminə yüklənmə 
təxminən 37000 kiloqram təşkil edib ki, bu da 
alimlərin hesablamalarından 85% yuxarıdır. 
Paraşüt «Black Brant IX» raketinə qurulmuşdu 
və onun çəkisinə davam gətirə bildi. Mars 2020 
missiyasının startı 2020-ci ildə planlaşdırılmış-
dır və qırmızı planetin səthinə avadanlığın enil-
məsi 2021-ci ilin fevral ayında olmalıdır.

Çin telekommuni-
kasiya şirkəti 
«Huawei» «Honor 
Waterplay 8»-i 
təqdim edib. O, 8  
düym, ikiqat kamera 
ilə dünyada ilk 
planşetdir. 
«ICTinfo.az» 
«actualnews.org»-a 
istinadən bildirir 
ki,planşetin texniki 
xüsusiyyətləri 

haqqında heç bir 
məlumat verilmir. 
Ekspertlər güman 
edirlər ki, planşetin 
işi üçün «Kirin 710» 
prosessoru cavab 
verəcək. 
Həmçinin, qurğu 
«IP67» standartı 
üzrə rütubət və 
çirkləndirmədən 
müdafiə sistemi ilə 
təchiz olunacaq.

İnformasiya texnologiyaları sahə-
sində xüsusi istedada malik, öz in-
novativ fikirlərini koda çevirməyi 
bacaran gənclər Nəqliyyat, Rabitə 
və Yüksək Texnologiyalar Nazirli-
yinin nəzdində fəaliyyət göstərən 
“AzInTelecom” MMC-nin təşkil 
etdiyi "Hackathon-AzIn 2018" 
müsabiqəsində öz bacarıqlarını 
nümayiş etdiriblər. Azərbaycanda 
ilk dəfə  keçirilən beynəlxalq “İn-
novasiyalar həftəsi” çərçivəsində 
“AzInTelecom” MMC-nin təşki-
latçılığı,  Yüksək Texnologiyalar 
Parkının dəstəyi və “Azercell Te-
lekom” MMC-nin sponsorluğu 
ilə baş tutan layihənin qalibləri 
müəyyən olub.“Şəkil tanıma tex-
nologiyası üzrə veb tətbiqetmənin 
hazırlanması” mövzusunu əhatə 

edən müsabiqədə münsiflər heyə-
tinin qərarı ilə “Dostlar”, “Exp-
ress” və “Ml learning” komanda-
ları qalibiyyət qazanıb. 
Birinci yerin sahibi “Dostlar” ko-
mandasına 5000 AZN, ikinci ye-
rin sahibi “Express” komandasına 
3000 AZN, üçüncü yerin sahibi “Ml 
learning” komandasına isə 1000 
AZN məbləğində pul mükafatı 
təqdim olunub. Eyni zamanda, qa-
lib komandalar müsabiqənin Qızıl 
sponsoru olan Azercell şirkəti tərə-
findən də dəyərli hədiyyələrlə mü-
kafatlandırılıblar. 
Qeyd edək ki, üç mərhələdən 
ibarət olan “Hackathon” müsa-
biqəsinin birinci mərhələsində işti-
rakçılara mövzu ilə bağlı müvafiq 
tapşırıq verilib, ikinci mərhələdə 

iştirakçılar tapşırığın proqram-
laşdırma və təqdimatı üzərində 
işləyib. Təqdim olunan həllərin 
qiymətləndirilməsində məntiq, 
dizayn, funksionallıq və innova-
tivlik kimi kriteriyalar nəzərə alı-
nıb. "Hackathon" ortaq fikrə sahib 
insanların komanda şəklində çalı-
şaraq, öz innovativ fikirlərini koda 
çevirməsidir. Bu müsabiqə  zama-
nı iştirakçılar 24-48 saat müddətin-
də verilən tapşırıq üzrə yeni həll 
müəyyən etmək və onu təqdim et-
mək üçün bir araya gəlirlər. 
Azercell Telekom hər zaman oldu-
ğu kimi, bundan sonra da informasi-
ya texnologiyaları sahəsində fəaliyyət 
göstərən layihələri və yaranmaqda 
olan şirkətləri – startap-ları dəstək-
ləməyə davam edəcək. 


